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ACTA DE LA SESSIÓ Nº 14/2016, DE CARÀCTER EXTRAORDINARI DE L’ AJUNTAMENT 

PLE CELEBRADA EL VINT-I-DOS DE DESEMBRE DE DOS MIL SETZE. 
 
Al municipi de Canals, en el Saló de Sessions de la casa consistorial, Pl. de la Vila núm 9, el 

vint-i-dos de desembre de dos mil setze, essent les vint hores y tres minuts (20:03 hores). 
 

Presideix el Sr. Alcalde, D. Joan Carles Pérez Pastor, assistint els regidors/es D. Antonio 
Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. Ricardo Requena 
Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); 
D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); D. José 
Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez , D. Antonio 
Pérez García, D. Fernando Gimenez Alcalde, D. Francisco López Trigueros, Dª Andrea Sisternes 
Martorell i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); i D. Vicente Tornero Soriano i 
D. Manuel Edgar Bellver Franco (del Grup Municipal Reiniciem Canals). 

 
D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) s'absenta de la sessió 

abans del tractament del punt 3 de l'orde del dia, sent les 21:07 hores, reincorporant-se després del 
tractament i votació del esmentat punt 3 sent les 21:14. hores. 

 
Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals. Així 

mateix assisteix l’Interventor de l’Ajuntament de Canals D. Vicente Sancho-Miñana Sanchez. 
 
Havent-se comprovat la presència del President i del Secretari, així com l’existència del 

quorum exigit per l’artícle 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que  s’aprova el 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant ROF) 
per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la sessió que es va desenvolupar 
d’acord amb el següent,  
 

ORDRE DEL DIA  
 

PART RESOLUTIVA 
 

 1. PROPOSICIÓ D’APROVACIÓ DEL PRESSUPOST GENERAL, ANEXE D’INVERSIONS I 
BASES D’EXECUCIÓ I LA PLANTILLA DE PERSONAL, DE L’EXERCICI 2017. 
 
 2. DACIÓ DE COMPTE INFORME D’EVALUACIÓ DEL COMPLIMENT DE L’OBJETIU 
D’ESTABILITAT PRESUPOSTÀRIA DEL PRESSUPOST GENERAL DE L’EXERCICI 2017 I LLÍMIT 
D’ENDEUDAMENT. 

 
 3. PROPOSICIÓ DEL REGIDOR DELEGAT D'URBANISME SOBRE INICI D'EXPEDIENT 
D'EXPROPIACIÓ FORÇOSA DELS TERRENYS AFECTATS PER L'EXECUCIÓ DE L'OBRA DE 
"JARDÍ DEL PARC L'ERMITA I CARRER". 
 
 

 
 1. PROPOSICIÓ D’APROVACIÓ DEL PRESSUPOST GENERAL, ANEXE D’INVERSIONS I 
BASES D’EXECUCIÓ I LA PLANTILLA DE PERSONAL, DE L’EXERCICI 2017. 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord del regidor delegat de 15 de desembre de 2016. 
L'esmentada proposta ha sigut dictaminada favorablement per la Comissió Informativa Municipal 
d’Economia i Especial de Comptes en sessió celebrada el dia 19 de desembre de 2016, sessió 13/2016, 
amb posterioritat a la convocatòria del Ple. 

 
. . . 

I
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Per el motiu indicat amb caràcter previ, per la Presidència se somet a votació, d’acord amb 
allò disposat pels articles. 82.3 del ROF i 97.2 del mateix cos legal, la ratificació de la inclusió en 
l’ordre del dia de l’esmentat assumpte, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents 
als Srs./Sres. D. Joan Carles Pérez Pastor, D. Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta 
(del Grup Municipal Compromis); D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria 
Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. 
Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup 
Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez , D. Antonio Pérez García, D. Fernando Gimenez 
Alcalde, D. Francisco López Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); i D. Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco (del 
Grup Municipal Reiniciem Canals); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
Coherentment, per unanimitat dels membres presents, es ratifica la inclusió. 
 
Seguidament es dona lectura a la part dispositiva de la proposta dictaminada. 

 
. . . 

 
 Obert torn d‘intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen : 
 

  
 El Sr. Orea Pedraza (del Grup Municipal Socialista) manifestant que els Pressupostos, com 
sabeu, són les línies fonamentals del que vol fer aquest Equip de Govern en el pròxim any, en el 
pròxim 2017. El primer que hem de dir és que hem fet uns pressupostos realistes, creibles, 
compensats i que quant a la partida i ingressos el que hem fet perquè, era una màxima de l'Equip de 
Govern, és contenir i congelar els impostos per a les famílies de la població, per a famílies de Canals. 
Sí que cal dir, perquè es veurà en el pròxim rebut d'IBI, que es pujarà un 3% per l'efecte d'augment de 
valoració que ha fet el Ministeri d'Hisenda i per tant cal dir que és un efecte de part del Govern 
Central, en cap moment l'Ajuntament de Canals ha pujat l'IBI a les famílies, als habitatges del nostre 
municipi. Per contra cal dir que els pressupostos d'enguany, pugen 200.000 euros quant als de l'any 
passat i pugen 200.000 euros en part gràcies a les noves aportacions que anem a tenir per part de la 
Generalitat Valenciana, que per primera vegada va a fer un decret o ha fet un decret de participació 
dels Impostos de la Generalitat Valenciana, en les Hisendes Locals i també per l'augment de la 
partida que anualment destina la Diputació Provincial, en el PPOS que l'any 2016 ja es duplicà, i en el 
2017 les previsió són que també estiguen al voltant de 196.000 euros. Per tant considerem,  és 
important, que les noves administracions autonòmiques i provincials estiguen al costat dels municipis, 
perquè és fonamental la seua participació. Quant al programa de despeses del pressupost, cal dir que 
respon clarament a les línies fonamentals de l'Equip de Govern que es va comprometre i és el 
Benestar Social i la Promoció Econòmica. Augmentem el capítol de Benestar Social, que deixem en 
410.000 euros, i que ja vam fer un impuls l'any passat el 2016 molt important per a augmentar 
aquesta partida i també dupliquem la partida de promoció econòmica, que al costat dels comerços, al 
costat de la partida d'impuls al comerç local, sumen un total de 240.000 i 98.000 euros. Considerem 
que és importantíssim atès que és necessari, donar un impuls a la promoció i ocupació, és a dir a les 
polítiques d'ocupació del nostre municipi i també de recolzament a la PIME, al xicotet comerç i 
empresari de Canals. L'Equip de Govern ha fet un esforç molt gran perquè aquestes partides 
augmenten, i augmenten en el que és capítul II, és a dir en despesa corrent per la qual cosa, no serà 
solament en inversió sinó que ira directament en recolzament de polítiques destinades a aquestes, 
tant a les famílies de Benestar Social, com a la promoció econòmica, com els comerços i PIMES del 
nostre poble. També assenyalar l'esforç importantíssim que s'ha fet respecte a la creació de futures 
noves ocupacions mitjançant la creació de les beques de postgrau, que hem dotat en 36.000 euros, 
que es veuran incrementades en la inclusió per part de l'Ajuntament de Canals en el programa de 
retenció de talent de la Diputació de València. Açò possibilitara que nous postgraus puguen realitzar 
funcions i que al final l'important és que els nostres joves no hagen d'anar-se fóra i que puguen ja, 
gràcies a la dotació que fa l'Ajuntament, començar la seua carrera professional. Hem disminuït el 
capítol II en general, en el que respecta a la despesa corrent de gestió ordinària. Es importantíssim 
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que la gestió ordinària vaja reduint el seu import perquè el que estem fent és intentar ser més 
eficaços, i amb açò hem compromès a tot el personal de l'Ajuntament, per a poder destinar una major 
partida, per a destinar una major quantitat de diners que vaja directament al ciutadà. Encara així és 
lògic que la major part del pressupost vaja destinat al que és despesa del personal i despesa de 
serveis municipals, despeses de servei municipals que són per als veïns que ens estan veient, són 
serveis municipals que tots els dies gaudeixen en el seu domicili, recollida de fem, neteja viària, etc. 
Per tant, encara que s'incremente, realment és una inversió, és una forma d'invertir també en el 
ciutadà. Hem incrementat també la partida destinada a Cultura, sobretot el que es destina a activitats 
culturals i de fira i festes, considerem que és importantíssim en un poble com Canals, que ferem un 
esforç per a augmentar la seua partida d'activitats culturals, perquè la veritat és que és un poble que 
té un deficit molt gran respecte d'aquesta àrea i és necessari donar-li un impuls a la gestió cultural 
que està fent la companya en la seua àrea. També mantenim, fins i tot augmenta lleugerament, la 
partida destinada a esports, i si altres anys en matèria esportiva ens hem centrat en 2016 en les 
inversions, és a dir, en instal·lacions noves, enguany el que millorem és l'activitat i promoció de 
l'esport. Considerem que Canals és un poble que pràcticament íntegrament es dedica o té alguna 
afició a l'esport i és necessari mantenir aqueixa inversió en les activitats esportives. Com a inversions 
en esports cal assenyalar una reivindicació històrica com és la instal·lació de l'ascensor en el Ricardo 
Tormo, per la qual cosa donarem la sensibilitat que és necessària en un pavelló que està construït 
l'any 95, si no record mal, i també una forta inversió en el que és la millora de les construccions 
esportives municipals, tant en el pavelló com en el poliesportiu. Cal tenir en compte que Canals té 
moltes instal·lacions esportives, que tenen un alt nivell totes, i que evidentment s'ha de finançar molt 
bé el manteniment. També augmentem l'àrea de Medi ambient, el medi ambient és un patrimoni el 
nostre igual que la cultura i és necessari anar any a any augmentant aqueixa partida, perquè a poc a 
poc puguem tenir major dotació, major recursos en aquesta àrea tan important.  
 En matèria de subvencions directes, com hem dit, les subvencions esportives es milloren 
perquè es diferencien del l'any 2016 hon Incorporarem el nou criteri de, no subvencions nominals 
sinó, concurrents, és a dir, que totes havien de concórrer en una sèrie de projectes, que havien de 
presentar a l'Ajuntament. Enguany el que fem és diferenciar-les així les activitats esportives, no 
hauran de competir en la resta de clubs o associacions i així també vam crear una partida específica, 
per a esportistes amb pocs recursos, que és necessari que la gent que no té massa recurs, puga 
gaudir també d'una subvenció destinada exclusivament a ells. En cultura es mantenen les 
subvencions que ja vam fer l'any passat i es milloren també les subvencions a associacions i bandes 
de música, i en Benestar Social mantenim l'ajuda al Fons València de la Solidaritat, que creiem que 
és molt important i que era una reivindicació històrica en aquest Ajuntament, i així també dotem de 
26.000 euros a les associacions de Benestar Social Es congelen d'altra banda les partides de protocol 
i de despeses en òrgans polítics, considerem que estan suficientment dotades i que per tant no fa 
falta pujar-les. I per contra de l'any 2016 si que incrementen les inversions reals i ací hi ha una 
novetat molt important, que jo crec que és necessari recalcar i que crec que cal agrair, com en 
l'elaboració del pressupost al Departament d'Intervenció representat per Don Vicente l'interventor, i és 
l'elaboració d'un pla cuatrienal d'inversió.  
 L'elaboració del pla cuatrienal d'inversió la qual cosa suposa és que, per primera vegada, una 
programació en quatre anys de les inversions reals que va a fer l'equip de govern, una dotació anual, 
que ja està prevista però que no rígida, sinó que és flexible, perquè evidentment haurà de completar-
se cada any en les inversions que el poble necessita i que es detallaran en cada pressupost anual. 
També el que suposa és una programació de les obres que aquest Equip de Govern pensa fer i, el 
més important és que ens facilita, ens permet, que a partir de l'1 de gener de 2017 puguem començar 
obres importantíssimes, com pot ser la reforma del pont del riu, que d'una altra forma haurien 
d'esperar a tenir la dotació de cada pressupost per a poder fer-ho. Per tant considerem que és un 
avantatge, és una novetat que és importantíssima i que ja deixa programat fins al 2020. Aquest Equip 
de Govern dóna imatge de projecció per a fer les inversions que considerem que el poble necessita i 
que, torne a dir, no són rígides, hauran de fer-se davant de la participació de tots els grups polítics i 
també de la societat. En inversions reals m'agradaria recalcar, a part de la reforma del pont del riu, 
també reivindicacions històriques que en aquest pressupost es fan, com és l'expropiació del talut de la 
hermita, que anem a dotar en 151.000 euros, perquè per fi aqueixa inversió necessària es finalitze 
enguany. També la dotació de 75.000 euros, per a la nova EPA, per a les obres d'estudi i trasllat de la 
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nova EPA, que millorara considerablement aquest servei municipal. La dotació que fem al PGOU, 
evidentment el PGU porta endarrerit, porta dormit molts anys i és necessari un impuls econòmic, per 
a tenir el nou Pla General d'Ordenació Urbana del poble que al final és el que va a dir-nos que poble a 
nivell urbanístic volem a Canals en els pròxims 20 anys. També les reformes en el mercat interior, 
mantenir i reforçar també la construcció de nínxols i inversions en el cementeri, o la inversió en la 
il·luminació al públic, que ja va començar en el 2016 i que ara de forma programada anem a fer en el 
2017. Per tant en aqueix pla cuatrienal d'inversions l'Ajuntament de Canals es compromet a invertir en 
els pròxims quatre anys, 4337000 euros, que és una quantitat molt important, de la qual en el 2017 
invertira 1140000 euros, i cal tenir en compte que recursos propis anem a invertir pràcticament 
3.000.000 d'euros els pròxims 4 anys. No vull oblidar-me de la inversió, de l'apartat de Risoncha en el 
pressupost. Com tots sabeu, Risoncha és l'Empresa Pública de l'Ajuntament de Canals. El pressupost 
de l'Empresa Pública enguany s'augmenta considerablement. Supera els 400.000 euros, la qual cosa 
implicara  que tindrem una major capacitat per a crear ocupació, que és un dels objectius fonamentals 
de l'Empresa Pública, i de prestar un millor servei a l'Ajuntament i a la població de Canals. Es 
important la dotació que s'ha fet, o l'aportació de 40.000 euros, en el pressupost, per a fer el trasllat a 
la nova nau industrial de Risoncha, la qual cosa suposarà una renovació de maquinària, una millor 
dotació d'instal·lacions i com dic una millor capacitat per a poder crear ocupació. Finalment, dir que 
són uns pressupostos realistes, que com diu l'informe d'intervenció compleixen la sostenibilitat 
financera i la regla de despesa, i que l'Equip de Govern considera que són els pressupostos que 
Canals necessita per al 2017 i que, evidentment, en cap moment volem que siguen uns pressupostos 
rígids. Volem que s'entenguen com uns pressupostos que en l'execució del mateixos la resta de 
partits polítics que no formen part de l'Equip de Govern puguen participar perquè el que marquen són 
les línies fonamentals, però evidentment no anem al detall concret i puntual de tot, sinó que en 
l'execució podrem els 17 regidors marcar quines són les necessitats del nostre poble.  
  
 El Sr. Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) manifestant que en primer lloc 
donar les gràcies als treballadors i treballadores d'Intervenció pel treball. Abans comentar en 
referencia a la pujada de l'IBI el comentari que ha fet el regidor. Es veritat que ve de l'Estat però pot 
ser s'haguera pogut prevenir, però no s'ha fet, per tant en els pressupostos s'acaba veient una pujada 
d'impostos. Ja amb els pressupostos en concret ens trobem  en la mateixa situació que l'any passat a 
hores d'ara, enfront d'uns pressupostos en els quals no compartim el fons des de la nostra forma de 
fer i entendre la política. La política s'ha de fer en el carrer amb la gent, no en un despatx tancat on 
les decisions importants les prenen 17 persones, uns pressupostos que no porten darrere un treball 
de participació del poble, de la gent a la qual van a afectar directament, són per a nosaltres uns 
pressupostos viciats i nuls. Entenem les dificultats que comporta i que no tot pot portar-se a la 
participació. Però res, no pot portar-se res?, No ens val dir que estaran penjats en informació pública i 
que hi ha un temps per a fer al·legacions, entenem que la participació no és  amb els pressupostos 
fets, participar és formar part de l'elaboració de la proposta de l'elecció, i participar és construir 
col·lectivament, com ja hem dit en les comissions els pressupostos ens els van donar amb una 
setmana d'antelació sense conèixer amb exactitud els comptes actuals municipals i per tant amb poc 
marge per a fer propostes reals i realistes. A més ens va dir el regidor, com bé ens ha dit ara mateix, 
que fer modificacions es poden fer més endavant, que no són uns pressupostos tancats, però açò 
para nosaltres no és participar en l'elaboració dels pressupostos. Fer-ho ara, fer una modificació és 
acceptar formar part d'un procés del que ens sentim fora per les formes i pel fons com hem dit. No 
ens val saber si ha sigut falta de temps, de previsió de tècnics o de voluntat política, al cap i a la fi, 
siga per una cosa o per una altra, estem en un procés que s'ha fet d'una forma que no compartim en 
absolut. L'any passat se'ns va dir, pot ser enguany també en algun moment, que eren uns 
pressupostos molt participatius i que havien estat elaborats per quatre partits polítics diferents i que 
açò abans no passava. S'ha de dir que aquesta és una afirmació una miqueta tramposa, perquè 
evidentment es fan entre quatre partits, quatre partits del govern municipal, triats per la gent i que és 
obligat que tinguen aqueixa participació. Es un acord mínim, sense l'acord dels quatre partits no 
eixirien els pressupostos avance. El dir, el consens és el precís, l'obligatori i necessari, ni més ni 
menys, açò para nosaltres no és voluntat política de participació. Voluntat política de la participació i 
generositat política és cercar el consens mes allà de la majoria exigida, sempre que de debò siga el 
que es pretén, i entenem que açò en l'elaboració d'aqueixos pressupostos no s'ha fet i com he dit en 
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diversos moments dic en l'elaboració no en la votació que és el que anem a fer ara. En l'elaboració és 
on de debò està la participació real, la participació efectiva està en la discussió tècnica, en la 
discussió política, per a elaborar i decidir els pressupostos. Es evident que no formem part de l'equip 
de govern i que per tant no tenen l'obligació de fer-nos partícips, però per açò mateix els ha de portar 
a entendre que no ens sentim part d'aquests pressupostos. Com també vam dir ja l'any passat, no 
solament que no s'ha fet participe a la gent del poble en l'elaboració i la decisió si no que a hores 
d'ara amb el pressupost apunt d'aprovar-se, tampoc s'ha fet particips de la informació. No s'ha fet cap 
esment de la proposta a la gent. Esperem i demanem açò, com també van fer l'any passat, que es 
mostren, encara que siga a posteriori, els pressupostos aprovats amb una informació i format 
accessible per a la major part de la gent del nostre poble. L'any passat després de les nostres 
peticions se'ns va afirmar en diverses ocasions, a nosaltres i a la gent en diferents espais de 
comunicació, que es faria i finalment no es va fer. Per açò demanem que enguany doncs sí que es 
faça, que almenys encara que siga a posteriori s'informe de forma adequada a la gent del poble dels 
pressupostos que s'han aprovat per al 2017 i que no es confonga aquesta informació que demanem 
amb l'exposició pública, perquè tots sabem que aquest procés d'exposició pública és un procés que 
és inaccessible per a molta gent. Tot i açò, com vam fer l'any passat, amb una proposta amb tanta 
càrrega política i amb una vinculació tan clara amb diferents tipus de política que es fa no isca al 
carrer, i mentre no es faça participe a la gent del nostre poble de la decisió des de Reiniciem Canals 
no donarem suport als pressupostos.  
 
 El Sr. Pérez García (del Grup Municipal Reiniciem Canals) manifestant que avui en aquest 
plenari pot ser debatem i votem un dels punts més importants durant tot l'any, ja que avui l'Equip de 
Govern i l'Alcalde porten a debat en aquest plenari el pressupost d'aquest Ajuntament per al 2017. 
Com ja hem fet constar en les dues comissions que s'han convocat per a treballar, entre cometes, 
sobre aquest tema creiem que si el que es pretenia és que almenys aquest grup s'abstinguera o fins i 
tot votara a favor d'aquesta proposta, les formes no han sigut, dient-ho així, les més apropiades. 
D'una altra banda si el que es volia era el vot contrari nostre, per a després justificar que sempre 
estem en contra o que no aportem, l'han fet a la perfecció. Segur que es voldrà justificar que hem 
tingut 15 dies per a poder preparar el pressupost, que l'anterior Equip de Govern, alguna vegada, 
també ho ha fet de la mateixa forma. Recordem primer que no hem tingut 15 dies, el 5 de desembre 
d'enviava la notificació, tenint el 6 i el 8 com a festa, el 7 de desembre com molt ràpid s'arreplegava 
aquesta documentació i el dia 12 teníem la comissió. Entre la recollida de la documentació i la 
comissió 6 dies, 3 dels quals eren festius o cap de setmana. A la comissió el regidor ens va dir que si 
volíem que fins al dijous dia 15, és a dir que com a més tard el dimecres a última hora, teníem temps 
per a fer propostes. Es a dir dos dies més. Dijous nova notificació amb pressupost modificat i dilluns 
19 nova comissió sabent que és la definitiva i que al final cap proposta serà ja admesa. Sr. Alcalde 
hem tingut solament 5 dies per a treballar aquest pressupost, creu que és temps suficient?. Vostè era 
un dels més insistents en aquest plenari sobre aquest tema, que ha de dir ara?. El 2014 fins i tot 
vostè, per açò que diuen que nosaltres ho fèiem tan mal, va dir en un plenari que agrairia que l'Equip 
de Govern anterior haguera facilitat un esborrany abans a l'oposició, fins i tot abans de l'1 de 
novembre, el 2015 mentre el portaveu d'Esquerra Unida, es congratulava que el pressupost estiguera 
presentat dins del termini i en la forma escaient, vostè ens recriminà que una setmana no era suficient 
perquè la gent sense dedicació poguera estudiar aquest expedient. Doncs bé, la nostra obligació, 
amb més o menys temps, era estudiar aquest pressupost i així ho hem fet. Abans d'entrar en el que 
tenia preparat, sí que hi ha certs punts que el Regidor ha comentat i volia puntualitzar més que res 
per a després no tornar arrere. Com ja ha recalcat el meu company Vicent, em sembla rar que 
comence la seua exposició dient que bé que l'IBI va a pujar, efectivament va a pujar un 3%, un 3% 
d'una revisió que es va demanar, un 3% que si se sabia que s'anava a produir s'haguera pogut 
incloure en la modificació dels impostos que es va fer fa uns mesos, que per tot el contrari el que es 
va fer va ser pujar l'IBI, pujar el IAE, pujar l'Impost de Vehicles i pujar l'Impost de Transmissions. Açò 
és el que vostès han pujat en aquest pressupost. Després també diu que dóna les gràcies a la 
Diputació, perquè ha augmentat el PPOS 200000, fins a 200000 euros o quasi 200000 euros, 
efectivament la veritat és que la Diputació efectivament en aquest apartat ha fet un gran esforç, i ha 
augmentat aquesta dotació als pobles de tota la província. Però vostè també ens recriminàs a 
nosaltres que quan vam dir, nosaltres en la comissió vam dir, que nosaltres també invertíem en 
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polítiques de promoció soci-econòmica, vam dir que nosaltres teníem una escola taller de 250.000 
euros, és a dir 60.000 euros superior al que destina ara PPOS i vostè va dir que, clar com açò vènia 
donat de fora, no es podia completar o no es podia el regidor congratular de aquesta inversió que al 
final li vaig dir repercutia positivament en tots els veïns de Canals. Nosaltres ens congratulem i agraïm 
a Diputació que es faça aquesta inversió important de 200000 euros. També vostè ha dit que els 
esports es milloren, bé és molt relatiu. Li recordem que aquest pressupost hi ha 50000 euros per a la 
partida d'activitats, dues partides però hi ha en total 50000 euros, i 120000 euros per a subvencions 
que eren 100000 abans de la primera comissió, on li vam dir que 100000 euros ens semblava molt 
poc per a les subvencions. També li volem recordar que en el 2015, l'anterior Equip de Govern del 
Partit Popular, va destinar 170000 euros per a subvencions i 30000 per a activitats, és a dir 200000 
euros. Vostè ha reduït 30000 euros del que vostè considera que són aportacions o ajudes que fa 
l'Ajuntament a la pràctica esportiva. Després ha comentat el capítol d'inversions, ha dit que hi ha un 
gran esforç per part de l'Ajuntament, hi ha 1100000 nosaltres, ens sembla que està molt bé. Doncs li 
recorde que en l'últim pressupost de l'Ajuntament de l'anterior Equip de Govern hi havia 1500000 
euros, però ja li'l vaig dir també en la Comissió, jo al final ja no se si pujar les inversions és bo o és 
dolent, perquè jo he sigut quatre anys regidor, i quan les he pujat se m'ha criticat i quan les he baixat 
també. Al final els inversions són les que, dins d'un pressupost molt ajustat, l'Equip de Govern pot 
destinar i que al final els que seran jutges d'aquestes inversions seran els ciutadans. També m'ha fet 
gràcia el pla cuatrienal. El pla cuatrienal per quatre anys en total és de 1000000 d'euros, no 4000000 
d'euros. Un pla cuatrienal que si realment el que es pretenia és fer un projecte de llarga durada, el 
primer que s'havia d'haver fet, ja que possiblement condicione encara que siga en poca mesura el 
pressupost d'una futura nova constitució de nova legislatura, el primer que s'havia d'haver fet és 
intentar posar d'acord al menys, igual no estem tots, però almenys alguns que possiblement estarem 
d'ací dos anys i mitjà. Ja entrant en la meua intervenció el que sí que vull recalcar és que el que 
creiem que s'ha augmentat, és per exemple, les despeses de personal. Deien vostès en els últims 
debats pressupostaris que en el pressupost trobaven conceptes com a hores extraordinàries, 
productivitat, gratificacions, i que bé com s'estava elaborant la RPT que aquestes persones cobraren 
d'acord amb les seues funcions, evitant aquestes despeses d'hores i gratificacions. Doncs bé, en 
aquest pressupost que avui vostès presenten contínua existint les hores extres, les productivitats, les 
gratificacions que tant criticaven el grup de Compromis, el grup de Partit Socialista i el grup 
d'Esquerra Unida, es poden llegir les acta i el que ens preocupa és que aquest pressupost augmenta i 
quasi triplica, la qual cosa havia pressupostat en el 2015, és a dir en el 2015 havien 60000 euros i 
enguany tenim al voltant de 160000 euros. Ara, el que li he comentat, resulta que en lloc d'eliminar el 
que hem fet és augmentar i quasi triplicar la despesa en aquest concepte. Tenim també les despeses 
en valoració per assistències jurídiques, en un intent de criticar l'últim pressupost, vostès es 
queixaven i deien que la quantitat assignada a aquest concepte, era molt elevada, en el 2015 era de 
97000 euros, ens trobem que igual que ha passat en l'altre concepte, no és que haja disminuït sinó 
que ha augmentat fins a 118000 euros, sabem que no és fàcil reduir aquest tipus de despeses, però 
clar si reclamen informes de particulars i d'experts doncs al final s'ha de dotar fins i tot augmentar. 
També tenim el conveni amb el Levante i la televisió comarcal. En el pressupost del Partit Popular, fa 
dos anys, la quantitat era de 15000, la de l'any passat era 18000 i la d'enguany és 25000. Esperem 
que no seguim així perquè no sé el que passara d'ací tres anys. Ja li comentarem que  la producció, 
la difusió de les nostres festes, de les activitats o les actuacions que fa l'Ajuntament, són importants, 
però que pensàvem que un augment de quasi el doble ens semblava excessiva. També li 
comentarem que al final era un conveni en el Levante i la televisió Comarcal, que deixava a banda, el 
que vostè no considera, mitjans de comunicació com són les webs o xarxes socials, que ja li vam dir 
que moltes vegades arriben més i a més veïns que el Llevant o la Televisió Comarcal. Sí que pot ser 
una cosa difícil, però crec que si hi ha voluntat, aquestes webs o xarxes socials que fan que l'activitat 
política, que dia darrere de dia fan vostès a l'Ajuntament, siga visible als diferents veïns del poble, 
doncs també tinguen algun tipus d'ajuda per a poder seguir, perquè al final jo crec que són recursos 
que si no existiren al final deuríem crear-los.  
 També ens impacta tot el tema del capítol de festes. Ja vam dir que augmentava de 145000, 
sinó recorde mal, a 180000, quasi 35000 euros. Ens sembla també una cosa una mica contraria 
perquè efectivament si un dels actes que més despeses cap a a l'Ajuntament eren els bous o els 
vaquetes i s'ha llevat, que eren 20000 euros, per tant entenem que havien 20000 euros més per a 
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gastar en qualsevol altre tipus de esdeveniment doncs no, així i tot s'ha augmentat en 35000 euros 
aquestes partida. I vam dir que deixava a banda en aquests pressupostos les pedanies. Vostè sabrà 
que Aiacor té festes, que la Torreta té festes, que Torre Frares té festes, que no estaria de més doncs 
que aquestes festes d'alguna forma i aquestes pedanies, se sentiren incloses en aquest pressupost, 
que tingueren el seu xicotet lloc on dir mira hauran 5000 euros per a la festa de tal poble, o aquesta 
pedania, hauran 3000 per a aquella. Fer un repartiment que siga de forma parlada amb els festers, 
amb els pobles, amb les pedanies que tenim a Canals que són 3, i almenys que es veren reflectits en 
aquest pressupost, en aquest punt o en el tema d'inversions d'obres, doncs que tingueren el seu 
xicotet lloc en el pressupost les pedanies, en promoció i difusió de festes. Vostès van criticar que 
l'anterior Equip de Govern posara 8000 euros, fins i tot ens van preguntar que si Canals era un poble 
turístic, per a efectuar aqueixes despeses en promoció, hi ha algun hotel on s'allotge la gent que ve a 
veure'ns, van arribar a dir, doncs no és que s'haja mantingut, també s'ha incrementat, de 8000 a 
10000. D'acord Canals no té hotels en els quals la gent puga venir però vostès tampoc tenen clar quin 
és el model de poble que volen. Al final les ajudes socials i els nombres, depenent qui els mire, doncs 
sembla una cosa o una altra. En el pressupost del PP del 2015 les ajudes socials es disposaven en 
170000, dos anys després, en el pressupost que vostès presenten, es redueixen a 151000, on està el 
fervor o aqueixa intenció de fer un pressupost social, que es tinguera en compte a totes les 
persones?.  
 Finalment tenim agricultura i camins rurals, un altre tema que ens sorprèn la situació del canvi 
de l'agricultura, llevant el tema de subvencions per camins, i veiem que els grans oblidats en aquest 
pressupost són les inversions a camins. Recordem que el pressupost del PP del 2015 també en el 
capítol d'inversions es consignen 75000 per a invertir en camins rurals i ens trobem que enguany es 
redueixen a 50000 en el 2016 i en el 2017  solament amb 15000 euros. Després tenim el tema 
d'inversions, que bé ja hem comentat abans, i el pla cuatrienal, que entenem que és un cant al vent. I 
finalment volíem fer esment als pressupostos participatius, vostè ens ha dit que és un pressupost 
dinàmic, viu i que ja que no hem tingut temps de participar en l'elaboració, doncs que participem en 
l'execució, bé doncs li prenem la paraula, però també hem de recordar que aquests pressupostos no 
han sigut res participatius, que entenem que els consells han actuat poc, el consell d'esport que 
moltes vegades el regit ens diu que té gran importància i que prenguera decisions arrel de 50000 
euros que hi ha per a activitats, esperem que es convoque ràpid i finalment volem fer una 
classificació, una comparativa del que és el pressupost de 2015 i 2017.  
 Benestar comunitari hem passat de 13 al 12, hem baixat. Serveis socials i formació social del 
5 al 4 hem baixat, foment d'ocupació del 464 al 267 hem baixat, sanitat de 0.36 al 0.94 hem pujat, 
educació de 684 al 787 hem pujat, cultura de l'11,45 al 9,84 ha baixat, esport del 6,99 al 8,37 ha pujat, 
infraestructures del 0,96 al 0,35 ha baixat, crec que a la vista d'aquestes dades tenim clar en quin 
sentit prioritza una o una altra àrea. De moment no tinc res més que dir que el vot del nostre grup 
serà en contra.  
 
 El Sr. Orea Pedraza  manifestant que en principi en primer lloc al company Vicent respecte a 
quant a la participació, se'ns diu que ha sigut insuficient la proposta de participació. Jo pense que és 
necessari informar que enguany anàvem, o intentarem, l'Equip de Govern fer per primera vegada una 
part del pressupost de forma participativa en la societat. La partida medi ambient s'havia disposat i 
s'havien fet cursos, xarrades i ja s'havia començat, de forma podem dir professional, per a intentar 
que aqueixa partida fóra la primera que s'elaborara de forma participativa. Vam fer una reunió en Ca 
Don José en aqueix sentit, i els participants d'aqueixa reunió van decidir que primer volien tenir el 
Reglament de Participació i després elaborar els pressupostos participatius, per la qual cosa 
l'Ajuntament, evidentment fent cas a aqueixa participació ciutadana, el que va fer va ser paralitzar 
aqueixa elaboració participativa i començar a fer el Reglament de Participació. Qui volia participar 
prioritzava primer un reglament, primer la norma, i després el treball. Bé, nosaltres fent cas ho vam fer 
així. De totes maneres la participació enguany s'ha augmentat. He de dir que de debò m'agradaria, i a 
l'Equip de Govern ens agradaria, fer-ho més ampli en el temps., No ha sigut possible però de totes 
maneres jo considere que Reiniciem, ja és el segon any que aquesta, ha fet aportacions durant 
aquests dos anys aproximadament que ha estat, jo pense que molt bones la veritat he de dir-ho, en 
alguna ocasió ha fet aportacions a l'Equip de Govern i aportacions a l'Ajuntament bastant raonables i 
també podria haver-ho fet respecte al pressupost. No és una crítica la labor de l'Equip de Govern no 
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és criticar a l'oposició, simplement dir que bé es podria haver fet. El consens de quatre partits és 
important, teniu en compte que els quatre partits que estem a l'Equip de Govern tenim visió i tenim 
evidentment la legislació de la participació que tenim. A voltes, i ho dic no solament per Reiniciem, a 
voltes quan se'ns atribueix que no fem participació, pensem que evidentment els òrgans polítics, els 
17 regidors i els sis grups estem ací perquè estem representant a algú, no estem ací perquè un dia 
ens asseiem i punt. I per tant els quatre partits el que fan és aportar el que en cada organització 
política pensen que és el prioritari i de debò que no ha sigut difícil el consens en tant que les prioritats 
de l'Equip de Govern són clares des del primer minut i crec que els pressupostos així ho reflecteixen. 
Respecte a la informació Vicent t'he de donar la raó. L'any passat, mos vam comprometre no vam ser 
capaces de donar una informació comprensible al ciutadà. El pressupost, no s'excusa però sí que cal 
dir-ho també, el pressupost és tal qual ens obliga la Llei ens obliga la norma, és una cosa complexa. 
Qui ha estat ací assegut ho sap, i traduir-ho d'alguna forma perquè una persona en un nivell normal 
ho entenga és complicat. De totes maneres de debò que enguany sí que m'ho he proposat, m'ho he 
proposat perquè és una obligació que tenim i espere que en un termini, ara són dades una mica 
dolentes, però en un termini breu es faça aqueixa informació. També no s'ha fet aqueixa informació 
abans d'aquest plenari perquè a mi com a regidor no em sembla lògic presentar una informació d'una 
cosa que encara no s'ha aprovat. Primer l'aprovem i després donem la informació. Per tant Vicent 
demane la teua ajuda també perquè de forma participativa aqueixa informació fer-la comprensible, i si 
no jo sé que en el pròxim plenari ens ho recordares i jo t'ho agrairé, 
 Al company Toni del PP,  si em permetes una valoració general de la teua intervenció que 
agraïsc perquè ha sigut molt més extensa que l'any passat, és que ha sigut una comparació de l'any 
2015, és a dir, jo en un moment donat no sabia si el 2016 havia existit o realment estàvem per una 
qüestió molt senzilla, perquè estàvem fent una comparació de l'any 2015 a l'any 2017. Tu saps que 
les partides pressupostàries i les normes les canvien, per tant no es quantifiquen igual i la veritat és 
que jo pense que la societat, l'any 2015 el que vau decidir i que nosaltres acabem d'executar, doncs 
no és que li importe poc, però que ja ha passat.  Si l'any 2018 tornem a fer una comparativa 2015 al 
2018, bé doncs si aqueix és el actuar del Partit Popular, doncs jo ho respecte però evidentment crec 
que haguera esperat en aqueix sentit una aportació més constructiva.  
 Respecte a l'increment de l'IBI, nosaltres en els pressupostos, cal esclarir-ho de forma plena, 
en els pressupostos no augmentem cap impost, no augmentem cap impost, no augmentem, posa la 
cara que vulgues però no augmentem, no augmentem perquè en els pressupostos, si no hi ha 
modificació d'ordenances no es pugen els impostos. El problema és que el ministre del teu partit, 
Montoro ens ha pujat el 3%, pos bé, açò podria el poble de Canals haver-ho reduït i jo pregunte i 
perquè no és més fàcil que el teu grup no haguera pujat a la resta del poble el 3% o el 4% en altres 
pobles o el 6% en altres pobles, perquè ha de ser l'economia del poble la que ha de fer front a una 
cosa que des de Madrid decideixen? Evidentment el que fa aquest pressupost és una cosa Toni, és 
compensar aqueixa pujada d'impostos perquè la gent que més ho necessita, que més ho necessita, 
tinga o no patisca aqueixa pujada, no solament en els impostos si no que tinga garantit el seu 
benestar. Per tant, jo crec que no és l'economia, no som els 13000 veïns de Canals que hem de 
compensar el que el Partit Popular presidit per Mariano Rajoy i el ministre Montoro decideixen. Parles 
de participació. Jo torne a dir i repetisc el mateix que li he dit als companys de Reiniciem, assumisc la 
crítica que sé que és constructiva, assumisc la participació no em repetisc, però també jo recorde que 
ja fa uns plenaris que el Partit Popular va quedar a aportar la moció, van presentar una moció on 
volien augmentar la partida en despesa social, a hores d'ara jo no la conec. Crec que en sis regidors 
el Partit Popular i disposant de gent en experiència com eres tu, podria haver presentat a aquests 
pressupostos eixa moció quantificada i completament elaborada que no ha presentat. Per tant, la 
participació està molt bé però cal aplicar-li-la primer a un mateix. Parles del tema de les inversions de 
les administracions, cal aclarir a la gent que evidentment ni aquest Equip de Govern, ni jo com a 
regidor, quan les aportacions vénen de fora, no considerem que no es facen o que no revertisquen en 
la societat. En la discussió d'eixa comissió, cal aclarir que el que estàvem diferenciant o el que jo volia 
diferenciar era, simplement, que el que ve donat per programes que ja vénen donats, que ja estan 
quantificats i que et donen una quantitat exacta com és l'escola taller, realment no suposava un esforç 
dins del pressupost. Es a dir, el pressupost, l'òrgan de govern no havia de dir dels meus diners, de la 
recaptació dels meus diners vaig a destinar, no. Es una partida que et ve de fora com PPOS ens ve 
de fora, val. Lamente que et faça gràcia, lamente que et faça gràcia el protocol, perquè, perquè ha 
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sigut un esforç enorme, t'assegure enorme, no d'aquest regidor sinó del Departament d'Intervenció. 
Jo pense que per primera vegada tenir programat, tenir una programació de les obres i 
infraestructures d'inversions en els pròxims 4 anys és una cosa que li vindrà molt bé, que he dit que 
és un esperit de continuïtat d'aquest Equip de Govern. Evidentment la gent d'ací uns anys pot 
canviar-nos però és un esperit de continuïtat i és un esperit de continuïtat i sobretot que les coses 
queden programades. No és una cosa estàtica és una cosa dinàmica i per tant està obert a la 
participació de vosaltres. La participació de l'Ajuntament és important, són 3.000.000 d'euros, que jo 
crec que un Ajuntament com Canals és una partida molt molt important. Dius que augmenten les 
despeses de personal, sí que és veritat, però el que cal dir és que per primera vegada Canals, 
incorpora un tècnic informàtic, l'Equip de Govern es va trobar en una Administració Local del segle 
XIX i hem de passar al segle XX, no podem fer-ho en un any, hem de fer-ho a poc a poc i per açò és 
necessari i tothom entendrà, que l'assistència d'un informàtic, perquè solament disposa un en tot 
l'Ajuntament. Doncs és evident que Canals mereix i necessita dos informàtics. Després cal complir les 
sentències i hi ha una sentència que vostès ja coneixen, que ens obliguen a dotar d'un Tècnic en 
Esports, justament en esports si, i evidentment caldrà dotar-ho i també perquè també hi ha una 
norma, del mateix ministeri de Madrid que ens obliga a dotar i crear la plaça per a tresorer, açò fa que 
l'augment de personal en el cost de personal siga respecte a l'any passat s'augmente. Açò, 
evidentment, no justifica que hagen partides de complements i hores, és que estaríem, jo pense, no 
fent un pressupost compensat, si no vérem que algun treballador pot fer una hora extra en algun 
moment i per tant, calia habilitar una partida. I els complements hi ha alguns que vénen marcats per la 
llei i hi ha uns altres com el complement de productivitat, que ara ha descobert vostè en el qual cal 
dotar-ho perquè hi ha productivitats que s'han de pagar, val, perquè no les paga l'Equip de Govern de 
forma discrecional, es fa a través de les negociacions entre sindicats i treballadors. El conveni del 
Levante i la Televisió Comarcal, no es quede vostè en el nom, no es quede vostè en el nom, mire el 
com una partida que pose comunicació, tal vegada l'error és meu, l'errada és meua, perquè la partida 
hauria de ser de comunicació, comunicació perquè l'Ajuntament de Canals pensa que, o l'Equip de 
Govern pensa que, s'ha de comunicar millor la tasca que fem tots, és a dir, els 17, vostès també i que 
s'ha de projectar fora del nostre àmbit territorial, tot el que suposa Canals i tot el que pot oferir Canals. 
Jo crec que açò és una inversió, no és publicitat. Publicitat és el que passava abans, que cal recordar, 
cal recordar que ningú de l'oposició va eixir durant quatre anys en una foto, és graciós permeta'm, 
però és graciós, i que ara evidentment açò no passa mai i que la Televisió Comarcal, el Levante o els 
mitjans de comunicació que es paguen en aquesta partida el que faran és promocionar Canals i no al 
Equip de Govern. 
 Parla de pedanies. Solament vaig a dir el que jo li he sentit a un Alcalde del PP, que les 
pedanies estan incloses en el pressupost. Mira, hi ha actuacions concretes per a 2017 en Aiacor, en 
la Torre i en Torre-Frares, hi ha hagut actuacions, no vaig a dir més que mai perquè em podria 
equivocar, però almenys al mateix nivell. En Aiacor i en la Torre en 2016 ja i parla de festes, no 
aquesta és veritat no hi ha una partida que pose festes Aiacor però jo pense que les festes del 2016 
s'han cobert, les del 2017 també i en eixa partida que fa vostè al·lusió de Promoció Turística, doncs 
mire és eixa, ens canviem el nom i potser vostè no ho sap però eixa que posa Promoció Turística 
doncs va destinada a les festes de diferents pedanies. La veritat jo no aspire al fet que el PP em vote 
a favor uns pressupostos on s'incrementa la despesa social perquè vostè ha de saber una cosa molt 
senzilla, ha parlat d'unes xifres i les xifres poden confondre en açò té raó vostè, les xifres poden 
confondre perquè el pressupost, vostè sap que està en diferents partides i no és el mateix posar 
100000 euros en inversions que 100000 euros en despeses corrents, perquè? Perquè si posa en 
despesa corrent va directe, va directe a les persones que afecta eixa política, si les posa en 
inversions no va directe, va en infraestructura que no dic que no siga inversió, però és que hi ha 
polítiques quan es destinen a les persones que han d'anar directes, a les famílies, a les persones i als 
comerços. Dir que nosaltres hem baixat mig punt, un punt o 75 punts en aqueixes matèries que vostè 
ha dit, és no dir una realitat, la realitat és que realment hem duplicat la promoció econòmica, l'hem 
duplicat i l'hem duplicat en despesa corrent, l'hem duplicat en el que anirà directe a promocionar 
l'activitat que va en promoció de l'ocupació i de l'activitat econòmica. També l'any passat i enguany 
hem mantingut la partida de benestar social, jo pense que no solament es veu en el pressupost sinó 
que en 2016 jo crec que les famílies i les persones ja ho han notat, moltes gràcies.  
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 El Sr. Tornero Soriano manifestant que vostè ha dit abans que es va fer, es va tenir la 
intenció dels pressupostos participatius. Van venir uns professionals, és veritat, van venir uns 
professionals nosaltres assistirem diguem a la seua sessió que van ser formativa, col·laborarem amb 
tot el que vam poder amb ells, però després van desaparèixer. Van venir un dia per a fer una sessió 
per a nosaltres, però després mai hem tornat a saber ja d'ells. Es va recuperar la proposta dels 
pressupostos participatius en el mes de novembre i entenem que fer-ho el mes de novembre 
evidentment és tard, creiem que perquè la gent participe, perquè la gent del poble participe, s'ha de 
fer un procés formatiu. Té un recorregut, no és un procés fàcil, no és com el flautista de Amelin, 
toquem la flauta i vénen tots darrere, és evident. Cal constància, cal demostrar estima, cal valorar les 
propostes de la gent, cal recórrer un camí. Creiem que el camí no s'ha recorregut. També ha dit que 
estem per a representar a la gent del poble, és veritat estem per a representar-los però no per a 
oblidar-los durant quatre anys. Estem per a representar-los i continuar fen-los participar i que ens 
comuniquen el que ells creuen i que formen part de la política local. Ha dit que no ho considera adient 
donar la informació abans de la seua aprovació, pot ser explicar a la gent el que va a aprovar-se o el 
que es porta a aprovació seria una espenta per a afavorir la participació de la gent, que veuria que 
se'ls valora i que se'ls informa abans d'estar aprovats. Però bé, tot i açò esperem que, com ben ha dit, 
la informació dels pressupost de debò arribe d'una manera més accessible per a la gent i que 
acceptem la proposta que ens fa de col·laboració en la informació i en la difusió. Sempre ho hem dit, 
nosaltres estem per a col·laborar i tot el que siga facilitar la participació i la informació de la gent ens 
trobara, ja ho sap.  
 
 El Sr. Pérez García manifestant que han fet al·lusió al tema de participació. Ha dit que si ara 
aquest pressupost és participatiu perquè hi ha quatre partits que l'elaboren o que el presenten, jo li 
diré que al final si no canvien les coses, tindran la mateixa participació que els de el Grup Popular, 
serà votat amb els mateixos nombres de vots que era votat el pressupost del Partit Popular: nou, ni 
un menys ni un de més. Després ha dit que és que la participació és molt complicada, la gent no ho 
entén, no faça a la gent tan així. Ho té fàcil, ja li'l vam dir, si té 200000 euros en el PPOS, pot 
presentar quatre inversions de 100000 euros i que la gent i que el poble decidisca d'eixes quatre que 
dues són més interessants que s'apliquen  al nostre municipi. M'ha recriminat que compare aquest 
pressupost en el pressupost de 2015, com ja ha dit Vicent si haguera de comparar el 2016 en el 2017 
rebria, encara que ho rebrà el mateix, perquè al final serà el mateix pressupost el que hem tingut o 
molt semblat en el 2016 i en el 2017. Clar que faig referència al 2015 i espere algun dia fer referència 
del 2016 i el 2017, en el 2019 i no quedar-me en el 2015. Però deixem que si estem aquests primers 
anys que compare en l'últim en el qual el nostre grup va estar en l'equip de govern. M'ha recriminat 
que no fem propostes, ací té una i si no li la farem per escrit en el pròxim plenari, reduïsca 10000 
euros en la partida de Comunicació, creu vostè que el poble de Canals necessita 10000 euros més en 
Comunicació o 10000 euros més en Benestar Social?, reduïsca 30000 euros fira i festes i augmente 
Benestar Social, ja té 40000 euros més, li'l dic si no ho presenta vostè en el pròxim plenari ho 
presentara el Grup Popular. Ha dit que vostè no ha pujat els impostos i que els impostos són iguals, 
vaig a fer una referència. En l'IBI és dels pocs que en el 2015 i 2016 està més o menys igual, en 
l'Impost de Vehicles puja al final la Recaptació total 10000 euros, l'Impost de Transmissions puja de 
90000 a 164000 euros, quasi el doble però no s'ha augmentat impostos, l'Impost d'Activitats 
Econòmiques puja de 130000 a 160000 euros, però tampoc s'han pujat els impostos. Després s'ha 
atrevit a dir que l'escola taller açò no és esforç, així han sigut les seues paraules i estaran en l'acta, 
espere que aquest Equip de Govern puga gaudir i el poble de Canals puga gaudir de moltes Escoles 
Taller. Després sempre trau la vessant tècnica política, jo mai critique el treball que fan els tècnics. 
Mai. Jo a qui vinc a criticar en aquest plenari és a vostè regidor políticament i no tècnicament, val. I 
finalment no ha fet referència, encara que he dit que havia augmentat o que anava a parlar de Capítol 
de Pesonal, el que hem recriminat no és que hi haja un treballador més o un treballador menys, el 
que hem recriminat és que les hores extres, els capítols, el conceptes per hores extres, gratificacions, 
productivitat, s'han quasi triplicat de 60000 a 167000.  
 
 El Sr Sánchez Aguado (del Grup Municipal Compromis) manifestant que per contestar també 
a Toni Pérez, els nombres evidentment si poden ser capritxosos, però crec que si que és una realitat, 
i torne a fer memòria, el pressupost per a ajudes d'emergència social que vostè diu que no hem 
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incrementat o que sembla que no siga així. Li recorde que el pressupost de 2015 era una partida de 
60000 euros, 2016 va pujar a 75000 i en aquest pressupost són 90000, crec que ja tenim els 10000 
euros que reclamava abans invertits en ajudes directes als nostres ciutadans. Per a ajudes en materia 
educativa, una partida que no existia i que aquest Equip de Govern hem creat, per a dotar de 5000 
euros en ajudes menors en situació de vulnerabilitat social, no estava i ja tenim 5000 euros més. En 
el menjador social és veritat que hem rebaixat, perquè no estava fent-se ús d'aqueix servei, per tant 
no anem a estar pagant per un servei que no prestem. Estic parlant jo quan vulga li responc. En un 
programa de salut alimentària que vostès estaven invertint 20000 euros, aquest Equip de Govern ho 
ha pujat i ho ha incrementat en 33000 euros, hem deixat que els nostres ciutadans passaren per un 
establiment del nostre poble a arreplegar el seu menú diàriament a treballar de manera coordinada 
amb Caritas Parroquial, el seu equip de treball i el nostre equip tècnic, crec que hem incrementat tant 
la quantitat com la qualitat en la prestació del servei. Respecte del tema de cooperació, li recorde que 
el pressupost de l'any 2015 per a Cooperació i Desemvolupament i  Ajuda Humanitària d'aquest 
Ajuntament va ser de 300 euros, 300 euros que no es van pagar i els va haver de pagar aquesta 
regidoria en el 2016 i que actualment estem invertint en Cooperació i Desemvolupament als poble 
empobrits i per ajuda humanitària 8000 euros, crec que també hem fet un esforç considerable. I 
també li he de dir que respecte d'un programa menjar a casa hem rebaixat la partida de 13000 a 
10000, perquè no estava fent-se ús d'aqueixos diners. Crec que hi ha suficients arguments per a 
creure que aquest Equip de Govern està fent un esforç per ajudar a les persones i millorar la seua 
qualitat en atenció tècnica i econòmica.  
 
 El Sr. Orea Pedraza  manifestant que no vaig a entrar en debat, evidentment la meua 
exposició era més genèrica que la que ha fet el company-regidor sobre la seua àrea en concret, però 
jo sí que pense que el PP deuria ser, deuria evitar una mica a incórrer en… la paraula que m'ix no 
m'agrada, però que és populisme, de dir bé doncs retallem d'ací, retallem d'allà, jo crec que cal ser 
més seriós, espere molt més del Partit Popular, sobretot que no siga populista i la veritat totes les 
aportacions que vénen tant del Grup Popular com de Reiniciem, les tindrem en compte i les agraïm.  
 
 El Sr. Alcalde  manifestant que crec que hem exposat tots els nostres arguments, crec que 
les posicions estan clares, tots tenim clar el que ha passat. Per a acabar jo solament vull finalitzar 
agraint l'esforç del Departament d'Intervenció, del treball que han efectuat. A començat la seua 
intervenció el portaveu del Partit Popular en què es demanava, i no m'estranya que em faça ell 
aqueixa reflexió quan ell ha patit el que costa fer un pressupost i quan ell ha patit el que costa tenir 
preparat i apunt avui aquest pressupost abans d'acabar l'any, per tant anem a veure, no em digues tu 
a mi ara una cosa que tu coneixes de primera mà, i simplement açò. Passem a votació i res, solament 
dic que costa molt de fer i que costa molt de preparar i que evidentment costa molt de fer. Toni ha 
proposat de donar explicacions, de preparar i donar informació, donarem informació és un pressupost 
que es pot variar qualsevol cosa i així es farà, bé passem a votació. 

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 9, corresponents als Srs./Sres. D. Joan Carles 
Pérez Pastor, D. Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal 
Compromis); D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda 
(del Grup Municipal Gent de Canals); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del 
Grup Municipal Socialista); i D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); Vots en 
contra: 6, dels Srs./Sres. Dª Maria Celia Bononad Martínez , D. Antonio Pérez García, D. Fernando 
Gimenez Alcalde, D. Francisco López Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell i D. Andrés José 
Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); Abstencions: 2, del Srs. D. Vicente Tornero Soriano i  D. 
Manuel Edgar Bellver Franco (del Grup Municipal Reiniciem Canals). 

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 

“ANTECEDENTS 
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I.- Per l'equip de govern s'ha procedit a elaborar el Pressupost de l'Entitat, de 
conformitat amb el que es disposa en l'art. 168.1 del TRLRHL. 

 
II.- Memòria d'Alcaldia explicativa del contingut del mateix i de les principals 

modificacions en relació amb el de l'any 2016. 
 
III.- Consta informe econòmic – financer emès pel Tècnic d'Administració General del 

Servei d'Intervenció, previst en l'article 168.1 i) del TRLRHL. 
 
IV.- S'acompanyen els Estats de previsió de la societat mercantil Risoncha S.L.U. per a 

l'exercici 2016, aprovats pel Consell d'Administració de la citada mercantil, en sessió 
celebrada el dia 12 de desembre de 2016, ascendint tant l'estat d'ingressos com el de 
despeses a la quantitat de 407.000,00 euros. 

 
 
V.- S'arreplega en l'expedient la següent documentació: 
 

 Bases d'Execució del Pressupost General. 
 Pla de Disposició de fons. 
 Pla estratègic de subvencions 
 Estat de Previsió de moviments i situació del deute 
 Annexe de personal de l'entitat. 
 Annexe de les inversions a realitzar. 
 Liquidació del Pressupost 2015 i avanç de la de l'exercici 2016. 
 Pla Quadriennal d’Inversions 2017/20 
 Annexe de beneficis fiscals en tributs locals. 
 Annexe amb informació relativa als convenis suscrits en materia de despesa 

social. 
 

 
 
El pressupost de l'Ajuntament de Canals per a l'exercici 2017 ascendeix, tant en 

ingressos com en despeses a 8.795.662,11 euros, distribuïts de la següent forma: 
 
 

CLASSIFICACIÓ ECONÒMICA 
RESUM ESTAT D'INGRESSOS 2017 

Capítol Descripció Import 
A) OPERACIONS NO FINANCERES 8.777.631,75 

A.1 OPERACIONS CORRENTS 8.439.657,25 
1 Impostos directes 3.879.000,00 
2 Impostos indirectes 75.000,00 
3 Taxes, preus públics i altres ingressos 1.100.200,00 
4 Transferències corrents 3.209.000,00 
5 Ingressos patrimonials 176.457,25 

A.2 OPERACIONS DE CAPITAL 337.974,50 
6 Alienació d'Inversions reals 145.369,50 
7 Transferències de capital 192.605,00 

B) OPERACIONS FINANCERES 18.030,36 
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8 Actius financers 18.030,36 
9 Passius financers 0,00 

TOTAL 8.795.662,11 
 

CLASSIFICACIÓ ECONÒMICA 
RESUM ESTAT DE DESPESES 2017 

Capítol Descripció Import 
A) OPERACIONS NO FINANCERES 8.777.631,75 

A.1 OPERACIONS CORRENTS 7.630.921,92 
1 Despeses de personal 3.783.178,27 
2 Despeses corrents en béns i serveis 3.364.643,65 
3 Despeses financeres 3.000,00 
4 Transferències corrents 480.100,00 

A.2 OPERACIONS DE CAPITAL 1.146.709,83 
6 Inversions reals 1.106.709,83 
7 Transferències de capital 40.000,00 

B) OPERACIONS FINANCERES 18.030,36 
8 Actius financers 18.030,36 
9 Passius financers 0,00 

TOTAL 8.795.662,11 
 
 
 
 
 
 

VI.- El Pressupost consolidat, una vegada eliminades les operacions internes, d'acord 
amb el previst en article 117 del RD 500/1990, de 20 d'abril, ascendeix a 8.892.662,11 euros 
en ingressos i despeses, distribuïts de la següent forma:  

 

 

 

PRESSUPOST CONSOLIDAT D'INGRESSOS 

Capítol Descripció Ajuntament de Canals Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Impostos directes 3.879.000,00 0,00 3.879.000,00 

2 Impostos indirectes 75.000,00 0,00 75.000,00 

3 Taxes, preus públics i altres ingressos 1.100.200,00 355.000,00 1.275.200,00 
-180.000,00 

4 Transferències corrents 3.209.000,00 12.000,00 3.221.000,00 

5 Ingressos patrimonials 176.457,25 0,00 176.457,25 

6 Alienació d'Inversions reals 145.369,50 0,00 145.369,50 

7 Transferències de capital 192.605,00 40.000,00 
192.605,00 

      -40.000,00 

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 
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Total 8.795.662,11 
407.000,00 

8.982.662,11 
-220.000,00 

 

 

PRESSUPOST CONSOLIDAT DE DESPESES 

Capítol Descripció Ajuntament de Canals Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Despeses de personal 3.783.178,27 263.950,00 4.047.128,27 

2 Despeses corrents en béns i serveis 3.364.643,65 102.400,00 3.287.043,65 
-180.000,00 

3 Despeses financeres 3.000,00 650,00 3.650,00 

4 Transferències corrents 480.100,00 0,00 480.100,00 

6 Inversions reals 1.106.709,83 40.000,00 1.146.709,83 

7 Transferències de capital 40.000,00 0,00 0,00 
    -40.000,00   

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 

Total   8.795.662,11 407.000,00 8.982.662,11 
    -220.000,00     

 

 

VII.- Vista la Proposta d'Alcaldia, de data vint-i-cinc de novembre de 2016, relativa a la 
Plantilla Municipal de 2016.  

 

VIII.- Informe de la Intervenció, de verificació del compliment de l'objectiu d'estabilitat 
pressupostària i límit de despesa no financera, del pressupost general de l'any 2017. 

  
 

IX.- Informe favorable de l'interventor de data 15 de desembre de 2016. 
 

Als quals són aplicable els següents 
 

FONAMENTS JURÍDICS 
 

A)  L'art.168.1 del TRLRHL disposa que el Pressupost de l'Entitat local serà format pel 
seu president i a ell haurà d'unir-se la documentació assenyalada en el mateix article. 

 
B)  Els articles 168.4 del TRLRHL i 18.4 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, 

estableixen que el projecte de Pressupost General, informat per la Intervenció i amb els 
annexos i documentació complementària, serà remès al Ple de la Corporació per a la seua 
aprovació, esmena o devolució. 

 
C)   Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera. 
 
D)  De conformitat amb l'art. 169 del TRLRHL, aprovat inicialment el Pressupost 

general, s'exposarà al públic, previ anunci en el butlletí oficial de la província, per 15 dies, 
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durant els quals els interessats podran examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. 
El Pressupost es considerarà definitivament aprovat si al final del període d'exposició no 
s'hagueren presentat reclamacions; en cas contrari, es requerirà acord exprés pel qual es 
resolguen les formulades i s'aprove definitivament el Pressupost. 
 

En virtut de quant antecedeix, l'Ajuntament Ple acorda: 
 

Primer.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l'Ajuntament de Canals per a 
l'exercici 2017, que ascendeix a 8.982.662,11 euros tant en ingressos com en despeses, 
amb el següent resum per Capítols: 

 

PRESSUPOST CONSOLIDAT D'INGRESSOS 

Capítol Descripció Ajuntament de Canals Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Impostos directes 3.879.000,00 0,00 3.879.000,00 

2 Impostos indirectes 75.000,00 0,00 75.000,00 

3 Taxes, preus públics i altres ingressos 1.100.200,00 355.000,00 
1.275.200,00 

-180.000,00 

4 Transferències corrents 3.209.000,00 12.000,00 3.221.000,00 

5 Ingressos patrimonials 176.457,25 0,00 176.457,25 

6 Alienació d'Inversions reals 145.369,50 0,00 145.369,50 

7 Transferències de capital 192.605,00 40.000,00 
192.605,00 

      -40.000,00 

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 

Total 8.795.662,11 
407.000,00 

8.982.662,11 
-220.000,00 

 

PRESSUPOST CONSOLIDAT DE DESPESES 

Capítol Descripció Ajuntament de Canals Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Despeses de personal 3.783.178,27 263.950,00 4.047.128,27 

2 Despeses corrents en béns i serveis 3.364.643,65 102.400,00 3.287.043,65 
-180.000,00 

3 Despeses financeres 3.000,00 650,00 3.650,00 

4 Transferències corrents 480.100,00 0,00 480.100,00 

6 Inversions reals 1.106.709,83 40.000,00 1.146.709,83 

7 Transferències de capital 40.000,00 0,00 0,00 
    -40.000,00   

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 

Total   8.795.662,11 407.000,00 8.982.662,11 
    -220.000,00     
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Segon.-  Aprovar la Plantilla de personal, amb el següent detall:   
PLANTILLA DE PERSONAL 2017 

       A) FUNCIONARIS DE CARRERA 

DENOMINACIÓ GRUP Nº 
PLACES 

NIVELL SITUACIÓ 

I) ESCALA D'HABILITACIÓ DE CARÀCTER NACIONAL 

a) Subescala de Secretaria 

Secretari A1 1 26 Propietat 

b) Subescala d'Intervenció-Tresoreria 

Interventora A1 1 26 Propietat/ Coberta en acumulació. 

Tresorer A1 1 26 Vacant 

c) Subescala de Secretaria-Intervenció 

Vicesecretari A1/A2 (1) 1 26 Propietat 

(1) Es classifica en A1, encara que podrà ser exercida pels funcionaris del grup A2 als quals es refereix l'apartat 4 de 
l'article únic del Reial decret 522/2005, de 13 de maig. 

II) ESCALA D'ADMINISTRACIÓ GENERAL 

a) Subescala Tècnica 

Tècnic d'adm. General A1 3 26 Propietat 

Tècnic d'adm. General A1 1 24 Propietat 

b) Subescala Administrativa 

Administratiu adm. General C1 1 22 Propietat 

Administratiu adm. General C1 11  18 9 en Propietat/ 2 vacants, una d'elles 
coberta per millora d'ocupació 

c) Subescala Auxiliar  

Auxiliar Administratiu C2 7 14 4 en propietat (una d'elles coberta 
interinament per millora d'ocupació del 
seu titular). 3 vacants (dos d'elles 
cobertes interinament i una altra adscrita 
provisionalment per laboral indefinit no 
fix fins a la seua cobertura definitiva o 
amortització). 

d) Subescala Subalterna 

Subaltern AP (2) 3 12 3 vacants (dues d'elles cobertes 
interinament i una altra adscrita 
provisionalment per laboral indefinit no 
fix fins a la seua cobertura o 
amortització). 

III) ESCALA D'ADMINISTRACIÓ ESPECIAL 

a) Subescala Tècnica 

a.1) Classe Superior 
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Arquitecte A1 1 26 Propietat 

a.2) Classe Mitjana 

Arquitecte Tècnic A2 1 20 Propietat 

Assistenta Social A2 1 20 Propietat 

Tècnic Mitjà Gestió Ambiental A2 1 20 Propietat 

Enginyer Tècnic Industrial A2 1 16 Vacant coberta interinament (40% de 
dedicació) 

a.3) Classe Auxiliar 

Delineant-Inspector d'obres C1 1 18 Vacant/ Coberta interinament. 

Tècnic Informàtic de Sistemes C1 1 22 Vacant 

Tècnic Informàtic de Sistemes C1 1 18 Vacant/ Coberta interinament. 

b) Subescala de Serveis Especials 

b.1) Classe Policia Local i els seus auxiliars 

b.1.1) Escala Tècnica 

Inspector A2 1 26  Propietat  

b.1.2) Escala Bàsica 

Oficial C1 3 20 2 en propietat i 1 vacant coberta per 
millora d'ocupació. 

Agent C1 17 18 13 en propietat (2 de segona activitat, 1 
no ocupada per ocupar el seua titular 
plaça d'oficial per millora d'ocupació, 1 no 
ocupada per la situació de C.S. en altre 
ajuntament del seu titular) i 4 vacants 
cobertes interinament. 

 

B) PERSONAL LABORAL 

DENOMINACIÓ GRUP Nº PLACES NIVELL SITUACIÓ 

1. EDUCACIÓ 

Conserge C.P. Calixte III AP (2) 1 12 Fixe/coberta mitjançant adscripció 
temporal. 

Conserge C.P. José Mollá AP (2) 1 12 Vacant/ coberta mitjançant adscripció 
temporal. 

Conserge C.P. Vicent Rius AP (2) 1 12 Fixe 

Psicòleg/Pedagog A1 2 20 1 Fixe/ 1 vacant coberta mitjançant 
contracte laboral temporal. 

Professor EGB/EPA A2 1 20 Fixa 

Professor EGB/EPA A2 1 16 Vacant coberta interinament 

Auxiliar de Biblioteca C2 2 14 1 Fixe/ 1 Vacant adscrita provisionalment 
per laboral indefinit no fixe fins a la seua 
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cobertura definitiva o amortització. 

2. BRIGADA D'OBRES     

Cap de Brigada d'obres C2 1 16 Fixe 

Oficial 1ª Encargado Obras C2 1 14 Fixe 

Oficial 1ª d'Obres C2 2 14 Vacants 

Oficial 1ª Varis C2 3 14 Vacants 

Peó Especialitzat AP (2) 1 12 Fixe 

Peó AP (2) 10 12 6 Fixes i 4 Vacants cobertes interinament. 

Conserge Cementeri AP (2) 1 12 Vacant coberta interinament 

* Quatre places de peons i un peó especialitzat estan declarats com a amortitzables de forma simultània i conforme es 
produïsca la cubrición de les places d'oficials. 
* La plaça de Peó Especialitzat està subjecta al règim de jubilació parcial anticipada al 50%, i coberta en el 50% 
mitjançant contracte de relleu. 

3. ALTRES SERVEIS 

Coordinador Esportiu A1 1 20 Vacant 

Educador de Carrer A2 1 20 Fixe 

Ajudant de Coordinador esportiu C2 1 14 Vacant adscrita 
provisionalment per laboral 
indefinit no fix fins a la seua 
cobertura definitiva o 
amortització 

Coordinador de Ràdio C2 1 16 Fixe 

Monitor de Ràdio C2 1 10 Vacant adscrita 
provisionalment per laboral 
indefinit no fix fins a la seua 
cobertura definitiva o 
amortització 

Conserge C. Esportiu AP (2) 2 12 Fixes/ Coberts temporalment 
per trasllat dels titulars. 

Auxiliar d'Ajuda Domicili AP (2) 1 12 Fixa 

 

2) Agrupacions professionals segons la Disposició Transitòria Tercera i Disposició Addicional Setena de la Llei 7/2007, de 
12 d'Abril, de l'Estatut Bàsic de l'Empleat Públic. Equivalent a grup “E” de l'article 25 de la Llei 30/1984, de 2 d'agost, de 
Mesures per a la Reforma de la Funció Pública. 

 

4. PERSONAL EVENTUAL 

Secretari Alcaldia, relació amb mitjans 
de comunicació, protocol i 
assessorament. 

 1  100% de Dedicació 
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Tercer.- Sol·licitar de la Direcció General d’Administració Local  de la Generalitat 
Valenciana, la creació del lloc de Tresoreria, i la seua classificació, per a que estiga provist 
per Funcionari d’Habilitació de Caràcter Nacional pertanyent a la subescala d’Intervenció-
Tresoreria. 

 
Quart.- Sotmetre el Pressupost General, inicialment aprovat a informació pública 

durant 15 dies, previ anunci en el butlletí oficial de la província, durant els quals els 
interessats podran examinar-los i presentar reclamacions davant el Ple. 

 
Cinqué.- L'Expedient es considerarà definitivament aprovat, si al final del període 

d'exposició no s'hagueren presentat reclamacions, de conformitat amb el que es disposa en 
l'article 169.1 del Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós 
de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, havent de complir-se el tràmit de la seua 
publicació, resumit per Capítols, en el BOP i en el Tauler d'anuncis d'aquest Ajuntament, 
juntament amb la plantilla. 

Sisé.- Remetre còpia del referit pressupost a l'Administració General de l'Estat i a la 
Comunitat Autònoma.” 
 
 
 2. DACIÓ DE COMPTE INFORME D’EVALUACIÓ DEL COMPLIMENT DE L’OBJETIU 
D’ESTABILITAT PRESUPOSTÀRIA DEL PRESSUPOST GENERAL DE L’EXERCICI 2017 I LLÍMIT 
D’ENDEUDAMENT. 

 
Es dóna compte de l’INFORME de la Intervenció General de l’Ajuntament de Canals, de data 

15 de desembre de 2016, D’EVALUACIÓ DEL COMPLIMENT DE L’OBJETIU D’ESTABILITAT 
PRESUPOSTÀRIA DEL PRESSUPOST GENERAL DE L’EXERCICI 2017 I LLÍMIT 
D’ENDEUDAMENT (original en castellà) del que es donà compte a la Comissió Informativa Municipal 
d’Economia i Especial de Comptes en sessió celebrada el dia 19 de desembre de 2016, sessió 13/2016, 
amb posterioritat a la convocatòria del Ple. 

 
. . . 

 
Per el motiu indicat amb caràcter previ, per la Presidència se somet a votació, d’acord amb 

allò disposat pels articles. 82.3 del ROF i 97.2 del mateix cos legal, la ratificació de la inclusió en 
l’ordre del dia de l’esmentat assumpte, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents 
als Srs./Sres. D. Joan Carles Pérez Pastor, D. Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta 
(del Grup Municipal Compromis); D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria 
Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. 
Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup 
Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez , D. Antonio Pérez García, D. Fernando Gimenez 
Alcalde, D. Francisco López Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); i D. Vicente Tornero Soriano i D. Manuel Edgar Bellver Franco (del 
Grup Municipal Reiniciem Canals); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
 
Coherentment, per unanimitat dels membres presents, es ratifica la inclusió. 

 
. . . 

 
 El tenor de l’informe es el següent: 

 
“INTERVENCIÓN DEL AYUNTAMIENTO DE CANALS. 
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INFORME DE EVALUACIÓN DEL CUMPLIMIENTO DEL OBJETIVO DE  ESTABILIDAD 
PRESUPUESTARIA Y DEL LÍMITE DE DEUDA CON MOTIVO DE LA APROBACIÓN  DEL 
PRESUPUESTO GENERAL  PARA EL AÑO 2017 
   
 De conformidad con lo previsto en el artículo 16 del Real Decreto 1463/2007, de 2 de 
noviembre, por el que se aprueba el Reglamento de desarrollo de la Ley General de Estabilidad 
Presupuestaria en su aplicación a las Entidades Locales, así como de lo dispuesto en la Ley Orgánica 
2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera examinado el 
Presupuesto General que para el ejercicio 2017 ha formado la Alcaldía, se emite el siguiente 
 
INFORME: 
 
1.- LEGISLACIÓN APLICABLE. 

 Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad 
Financiera (LOEPSF). 

 Real Decreto 1463/2007, de 2 de noviembre, por el que se aprueba el reglamento de 
desarrollo de la estabilidad presupuestaria, en su aplicación a las Entidades Locales 
(Reglamento). 

 Orden Ministerial HAP/2015/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las obligaciones 
de suministro de información previstas en la LOEPSF (OM) 

 Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) que aprueba el texto refundido de 
la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, en relación al Principio de Estabilidad 
Presupuestaria (artículos 54.7 y 146.1). 

 Manual de cálculo del Déficit en Contabilidad Nacional adaptado a las Corporaciones Locales, 
publicado por la Intervención General de la Administración del Estado, Ministerio de 
Economía y Hacienda. 

 Guía para la determinación de la Regla de Gasto del artículo 12 de la LOEPSF para 
corporaciones locales, 3ª edición. IGAE (Noviembre 2014). 

 Reglamento nº 549/2013, del Parlamento Europeo y del Consejo, de 21 de mayo (DOCE. 26-
06-2013), que aprueba el SEC 2010. 

 Manual del SEC 95 sobre el Déficit Público y la Deuda Pública, publicado por Eurostat. 

2.- OBJETIVO DE ESTABILIDAD. 

 El artículo 11.4 LOEPSF establece que las Corporaciones Locales deberán mantener una 
posición de equilibrio o superávit presupuestario. Y así, el Consejo de Ministros en su reunión del 
día 2 de diciembre de 2016, establece como objetivo de estabilidad presupuestaria para las 
Corporaciones locales en el trienio 2017-2019 el equilibrio de sus cuentas. 
   

La estabilidad presupuestaria implica que de manera constante, o a lo largo del ciclo, los 
recursos corrientes y de capital no financieros deben ser suficientes para hacer frente a los gastos 
corrientes y de capital no financieros. La capacidad inversora municipal vendrá determinada por los 
recursos de capital no financieros, y los recursos corrientes no empleados en los gastos corrientes 
(ahorro bruto). 
 
 Simplificando, el volumen de deuda no puede aumentar, como máximo debe permanecer 
constante. Supone que en los presupuestos municipales el endeudamiento anual neto 
(endeudamiento – amortizaciones) debe ser cero. De manera más rigurosa, que las variaciones de 
pasivos y activos financieros deben estar equilibradas. 
 

 El cálculo de la capacidad/necesidad de financiación en los entes sometidos a 
presupuesto se obtiene, según el manual de la IGAE y como lo interpreta la Subdirección General de 
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Relaciones Financieras con las Entidades locales,  por diferencia entre los importes presupuestados 
en los capítulos 1 a 7 de los estados de  ingresos y los capítulos 1 a 7 del estado de gastos, previa 
aplicación de los ajustes relativos a la valoración, imputación temporal, exclusión o inclusión de los 
ingresos y gastos no financieros. 
 
 Para los entes no sometidos a régimen presupuestario se considera desequilibrio cuando, de 
acuerdo con los criterios del plan de contabilidad que les resulte aplicable, de sus estados 
económicos se deduzca que incurren en pérdidas cuyo saneamiento requiera la dotación de recursos 
no previstos en el escenario de estabilidad de la entidad de las del apartado anterior a la que le toque 
aportarlos, y deberán ser objeto de un informe individualizado. 

2.1.- ENTIDADES QUE COMPONEN EL PRESUPUESTO GENERAL Y DELIMITACIÓN SECTORIAL DE 
ACUERDO CON EL SISTEMA EUROPEO DE CUENTAS NACIONALES Y REGIONALES. 

 
A.- Agentes que constituyen la Administración Local, según establece el artículo 2.1.d) del 
Real Decreto Legislativo 2/2007, de 28 de diciembre por el que se aprueba el Texto Refundido 
de la Ley General de Estabilidad Presupuestaria (“Corporaciones Locales” en Contabilidad 
Nacional): 
 

 Entidad Local: Ayuntamiento de Canals. 

 Organismos Autónomos: No existen. 

 Entes públicos dependientes que presten servicios o produzcan bienes que no se 
financian mayoritariamente con ingresos comerciales: No existen. 

 
B.- Resto de unidades, sociedades y entes dependientes de las Entidades Locales en virtud 
del artículo 2.2 del TRLGEP, entendiendo el concepto ingreso comercial en los términos del 
sistema Europeo de Cuentas Nacionales y Regionales (SEC 95): 
 

 Sociedad Mercantil: Risoncha, s.l.u. 

2.2.- DESCRIPCIÓN DE LOS INGRESOS Y GASTOS DE CONTABILIDAD NACIONAL, SU EQUIVALENCIA 
EN TÉRMINOS DE PRESUPUESTOS, Y AJUSTES. 

 
 Con carácter general, la totalidad de los ingresos y gastos no financieros presupuestarios, sin 
perjuicio de su reclasificación en términos de partidas contabilidad nacional, corresponden a la 
totalidad de los empleos y recursos que se computan en la obtención de la capacidad / necesidad de 
financiación del subsector Corporaciones Locales de las Administraciones Públicas de la Contabilidad 
Nacional.  
 
 Las diferencias vienen determinadas por los ajustes que se describen en los apartados 
siguientes de este informe. 
 
A).- INGRESOS:  

 
Capítulos 1, 2 y 3 del Estado de Ingresos. 
 
 AJUSTE: Se aplicará el criterio de caja, (ingresos recaudados durante el ejercicio, de 
corriente y cerrados, y los impuestos cedidos de acuerdo con la recaudación en el ejercicio, 
cualquiera que sea el ejercicio anterior del que proceda). 
 
 Los impuestos recaudados por cuenta de otra unidad se imputarán únicamente a dicha 
unidad. 
 
Capítulo 4 y 7 del Estado de Ingresos: 
 



 
 

 
22 / 45 

 AJUSTE: 
 a) Ingresos por participación en tributos del Estado o tributos cedidos, según el régimen de la 
Entidad.  

El ajuste que cabe realizar en esta fase lo constituye el importe que debe reintegrarse durante 
2016 al Estado en concepto  de devolución de las liquidaciones negativas correspondiente a los 
ejercicios 2009 y 2013 por el concepto de Participación en los Tributos del Estado, que opera 
sumándolo a las previsiones de ingreso por este concepto en 2016, considerando que el Estado 
realiza un ajuste negativo.   

 
 b) Ingresos por las demás transferencias corrientes y de capital. 
 
 El ajuste que procede es por las eventuales diferencias entre los criterios del pagador y del 
receptor, debiendo ajustarse el receptor, en la contabilización de los ingresos, a los criterios del 
pagador. 
 
 Por este motivo el resto de transferencias corrientes y las de capital no precisan ajustes. 
 
Capítulo 5 del Estado de Ingresos. 
 
 AJUSTE: Los intereses se registran según el criterio del devengo. 
 
Otros ajustes en ingresos. 

 
De acuerdo con la vigente Instrucción de contabilidad, el reflejo presupuestario de las 

devoluciones de ingreso aprobadas sólo se produce cuando se hacen efectivas, por lo que, por el 
importe del saldo de las devoluciones aprobadas se efectuará un ajuste minorando los ingresos 
correspondientes. 
 
B.- GASTOS: 

 
Capítulo 2 del Estado de Gastos. 
 
 AJUSTES: Es necesario excluir los gastos en las cuotas de leasing que para la contabilidad 
nacional son intereses y gastos financieros: la parte de la cuota del leasing financiero que 
corresponde a devolución de capital pasaría del Capítulo 2 al Capítulo 9 del estado de gastos. 
 
Capítulo 3 del Estado de gastos. 
 
 AJUSTE: Los intereses se registran según el criterio del devengo. 
 
Capítulo 6 del Estado de gastos. 
 
 AJUSTE: Las operaciones de leasing implican contabilizar por el principal una adquisición de 
activo no financiero. 
 

 Ajuste al alza por el importe del valor del bien en el Capítulo 6 en el año en que se 
concierte el leasing. 

 

 Ajuste a la baja por el importe residual del valor del bien en el Capítulo 6 en el año en 
que se ejerza la opción de compra. 

 
Gastos realizados en el ejercicio pendientes de aplicar al presupuesto. 
 
 Estos son los gastos recogidos en la cuenta 413, en su haber por el importe de los pendientes 
de aplicar a 31 de diciembre y, en su debe, por los aplicados a lo largo del ejercicio. 
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 Los primeros aumentan el déficit en términos de contabilidad nacional, los segundos lo 
minoran, pues ya lo incrementaron el año anterior y en este vuelven a incrementarlo mediante su 
aplicación a presupuesto, por lo que debe compensarse esta doble imputación aumentando el 
superávit. 
 

Aunque este ajuste es aplicable en fase de liquidación del ejercicio, debe considerarse lo 
dispuesto en el Manual de la IGAE de cálculo del déficit, páginas 89 y siguientes, ya que no se trata 
sólo del gasto que se conoce como extrajudicial de crédito, sino también de aquél que no se puede 
tramitar administrativamente antes de finalizar el ejercicio. 
 
 
Ajuste por grado de ejecución del gasto:   
 
 La "Guía para la Determinación de la Regla de Gasto (2ª edición)" establece que "el 
porcentaje estimado del grado de ejecución del presupuesto del año n tendrá, como límite, superior o 
inferior, la media aritmética de los porcentajes del grado de ejecución de los créditos por operaciones 
no financieras del Presupuesto de Gastos de los tres ejercicios anteriores, una vez eliminados valores 
atípicos". 
 
 Consultada la IGAE, en su respuesta afirma al respecto del cálculo de los denominados 
valores atípicos, que "se entiende por un valor atípico, un valor muy distinto del resto, que hace que la 
media aritmética no sea representativa del grupo de valores considerado. A efectos de este ajuste, se 
considerarán valores atípicos aquellos gastos cuya inclusión desvirtúe la media aritmética, que opera 
como límite del porcentaje estimado del grado de ejecución del Presupuesto. 
 
 Entre otros, se considerarán valores atípicos, siempre que cumplan con lo dispuesto en el 
párrafo anterior: 
 
- Los gastos de naturaleza extraordinaria, derivados de situaciones de emergencia, acontecimientos 
catastróficos, indemnizaciones abonadas en virtud de sentencias judiciales y similares. 
 
- Los gastos financiados con subvenciones finalistas, procedentes de la Unión Europea o de otras 
Administraciones Públicas, dado que estos gastos no se incluyen, en el cálculo del gasto computable, 
para la determinación de la regla de gasto. 
 
- Los gastos financiados con derechos procedentes de la enajenación de terrenos e inversiones 
reales, reconocidos en el mismo ejercicio, dado que, en el cálculo del gasto computable, se considera 
la inversión neta. 
 
- Los gastos financiados a través del mecanismo extraordinario de pago a proveedores. 
 

 

2.3.- VERIFICACIÓN DEL CUMPLIMIENTO. CÁLCULO DE LA CAPACIDAD/NECESIDAD DE 
FINANCIACIÓN.  

 

A) RESPECTO DEL PRESUPUESTO DEL AYUNTAMIENTO: 
 
A.1.- Estudio de la capacidad / necesidad de financiación en función de los ingresos y gastos 
no financieros. 

 
El proyecto de presupuesto del Ayuntamiento de Canals para el ejercicio económico de 2016, 

a nivel de capítulos de ingresos y gastos, es el siguiente: 
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ESTADO DE INGRESOS  ESTADO GASTOS  

CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN Previsión inicial CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN Previsión inicial 

1 Impuestos directos 3.879.000,00 1 Gastos de personal 3.783.178,27 

2 Impuestos indirectos 75.000,00 2 Gastos corrientes bienes y servicios 3.364.643,65 

3 Tasas, Precios públicos y otros 1.100.200,00 3 Gastos financieros 3.000,00 

4 Transferencias corrientes 3.209.000,00 4 Transferencias corrientes 480.100,00 

5 Ingresos patrimoniales 176.457,25 5 0,00 

6 Enajenación inversiones reales 145.369,50 6 Inversiones reales 1.106.709,83 

7 Transferencias de capital 192.605,00 7 Transferencias capital 40.000,00 

8 Activos financieros 18.030,36 8 Activos financieros 18.030,36 

9 Pasivos financieros 0,00 9 Pasivos financieros 0,00 

TOTAL 8.795.662,11 TOTAL 8.795.662,11 

Ingresos no financieros  8.777.631,75 Empleos no financieros  8.777.631,75 
 
 
De la comparación de las previsiones de los capítulos 1 a 7 del estado de ingresos, que 

ascienden a la cantidad de 8.777.631,75 € y los capítulos 1 a 7 del estado de gastos, que ascienden 
a la cantidad 8.777.631,75 €, resulta un superávit presupuestario de 0,00 €, en términos de capacidad 
de financiación no financiera. 
 

 
 
A.2.- Ajustes a realizar a los ingresos no financieros. 

 
 Conforme al Reglamento (CE) 2516/2000, interpretado por el Manual de cálculo del Déficit en 
Contabilidad Nacional adaptado a las Corporaciones Locales, publicado por la IGAE, Ministerio de 
Economía y Hacienda, deben practicarse los siguientes ajustes para adaptar la información a los 
principios contables del Sistema europeo de cuentas de 1995 (SEC 95): 
 
Capítulos 1, 2 y 3 del Estado de Ingresos: 
 
 El ajuste se hace por el importe de los cobros de ejercicios corrientes y cerrados de estos 
capítulos. Si los derechos superan los cobros, el ajuste del saldo presupuestario es negativo, es decir, 
reduce el saldo presupuestario. En caso contrario el ajuste sería positivo. 
 

Se aplicará el criterio de caja, ingresos recaudados durante el ejercicio, de corriente y cerrados 
de cada capítulo, tomando la media de los últimos ejercicios liquidados. 

 

RECAUDACIÓN EFECTIVA 

EJERCICIO  CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN DRn Ejercicio 
corriente 

Ejercicios 
cerrados 

Total 
recaudación % 

2015 
1 Impuestos directos 3.624.348,12 3.012.589,33 381.135,84 3.393.725,17 93,64% 

2 Impuestos indirectos 62.267,17 51.333,75 7.974,90 59.308,65 95,25% 

3 Tasas, Precios públicos y otros 919.796,82 766.403,55 65.224,14 831.627,69 90,41% 

2014 
1 Impuestos directos 3.874.049,54 3.211.450,05 474.415,79 3.685.865,84 95,14% 

2 Impuestos indirectos 24.378,47 13.999,70 26.720,87 40.720,57 167,03% 

3 Tasas, Precios públicos y otros 917.429,37 810.849,48 98.479,75 909.329,23 99,12% 
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2013 
1 Impuestos directos 4.029.784,58 3.254.469,61 372.489,24 3.626.958,85 90,00% 

2 Impuestos indirectos 33.217,88 7.629,22 10.034,57 17.663,79 53,18% 

3 Tasas, Precios públicos y otros 981.440,23 718.149,37 136.096,38 854.245,75 87,04% 

2012 
1 Impuestos directos 3.110.919,00 2.379.676,49 865.900,44 3.245.576,93 104,33% 

2 Impuestos indirectos 28.269,87 19.768,88 8.112,39 27.881,27 98,63% 

3 Tasas, Precios públicos y otros 1.167.929,27 1.056.861,61 133.883,51 1.190.745,12 101,95% 

 

PORCENTAJE RECAUDACIÓN S/ DRn           

CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN 2015 2014 2013 2012 MEDIA  

1 Impuestos directos 93,64% 95,14% 90,00% 104,33% 95,78% 

2 Impuestos indirectos 95,25% 167,03% 53,18% 98,63% 103,52% 

3 Tasas, Precios públicos y otros 90,41% 99,12% 87,04% 101,95% 94,63% 
 
 
 
 
 
 
 
Que aplicado a las previsiones arroja los siguientes importes de ajuste que reducen las 

previsiones de los capítulos 1 a 3: 
 

ESTIMACIÓN AJUSTES SEC INGRESOS 

CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN PREVISIONES  % AJUSTES Importe 

1 Impuestos directos 3.879.000,00 -4,22% -163.774,81  

2 Impuestos indirectos 75.000,00 3,52% 2.640,86  

3 Tasas, Precios públicos y otros 1.100.200,00 -5,37% -59.067,23  

TOTAL AJUSTE -220.201,18  
 

 
Capítulo 4 del Estado de Ingresos: transferencias corrientes. 
 

Subconcepto 420.00 Participación en tributos del Estado. 
  
Ajuste por reintegro liquidaciones PIE: 
 

Devolución liquidación PIE 2013 en 2017 40.209,96 
 

Resto de conceptos. 
 

 Ajuste por las diferencias de criterio contable del pagador: no hay diferencias que ajustar.  
  
Capítulo 5 del Estado de Ingresos: intereses. 
  

En aplicación del principio de importancia relativa se considera no necesario realizar este 
ajuste. 
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Capítulo 7 del Estado de Ingresos: transferencias de capital. 
 
 Ajuste por las diferencias de criterio contable del pagador: no hay diferencias que ajustar. 
   
Otros ajustes a los ingresos: 
 

Ajuste por devoluciones de ingresos pendientes de aplicar a presupuesto: No se estima 
existan saldos pendientes a la finalización del ejercicio. 
 
 
A.3.- Ajustes a realizar a los gastos no financieros. 

 
 
Capítulo 2 del Estado de Gastos. 

 
Ajuste por leasing financiero: No existen operaciones de leasing. 
 

Capítulo 3 del Estado de Gastos. 
 
Ajuste por devengo de préstamos: en aplicación del principio de importancia relativa se 

considera no necesario realizar este ajuste dado que llegan a compensarse los intereses que 
minorados por vencimientos del ejercicio 2017 correspondientes a periodos parciales del 2016, con 
los aumentos por los devengados parcialmente en el año 2017, pero que se paguen en 2018. 

 
La estimación de intereses financieros para el ejercicio 2017, asciende a 3.000 € 
 

Capítulo 6 del Estado de Gastos. 
 
Ajuste: No se realizan ajustes al no existir operaciones de arrendamiento financiero. 

 
Gastos realizados en el ejercicio pendientes de aplicar al presupuesto. 

 

Saldo a) Gasto  n-1 y ant. b) Gasto no imputado a n c) Ajuste 

Gastos pendientes de imputar a presupuesto 0,00 0,00 0,00 
 
 
Ajuste por Grado de ejecución del Gasto. 

 

PORCENTAJE EJECUCIÓN PRESUPUESTO DE GASTOS 

CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN 2012 2013 2014 2015 MEDIA  MEDIA 
AJUSTADA 

1 Gastos de personal 85,60% 94,14% 93,59% 93,18% 91,63% 94,00% 

2 Gtos corrientes bienes y servicios 86,21% 94,87% 92,22% 88,34% 90,41% 92,00% 

3 Gtos financieros 99,49% 96,66% 25,80% 95,04% 79,25% 100,00% 

4 Transferencias corrientes 79,43% 78,66% 94,20% 59,67% 77,99% 90,00% 

5             

6 Inversiones reales 24,64% 33,97% 29,82% 44,94% 33,34% 75,00% 

7 Transferencias capital - - -% -% 0,00% 0,00% 
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(*) Ajuste al alza, a efectos de eliminar valores atípicos que puedan distorsionar el resultado presupuestario. En este sentido, la 
"Guía para la Determinación de la Regla de Gasto (2ª edición)" establece que "el porcentaje estimado del grado de ejecución 
del presupuesto del año n tendrá, como límite, superior o inferior, la media aritmética de los porcentajes del grado de ejecución 
de los créditos por operaciones no financieras del Presupuesto de Gastos de los tres ejercicios anteriores, una vez eliminados 
valores atípicos". 

 
Aplicación a previsiones 2017: 
 

ESTIMACION AJUSTE GRADO EJECUCIÓN GASTO 

CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN PREVISIONES  Financiado con 
subvenciones 

Previsiones 
ajustadas % AJUSTES Importe 

1 Gastos de personal 3.783.178,27 0,00 3.783.178,27 -6,00% 226.990,70  

2 Gtos corrientes bienes y servicios 3.364.643,65 0,00 3.364.643,65 -8,00% 269.171,49  

3 Gtos financieros 3.000,00 0,00 3.000,00 0,00% 0,00  

4 Transferencias corrientes 480.100,00 0,00 480.100,00 -10,00% 48.010,00  

5 0,00 0,00 0,00 0,00% 0,00  

6 Inversiones reales 1.106.709,83 192.605,00 914.104,83 -25,00% 228.526,21  

7 Transferencias capital 40.000,00 0,00 40.000,00 0,00% 0,00  

8 Activos financieros 18.030,36 0,00 18.030,36 0,00% 0,00  

9 Pasivos financieros 0,00 0,00 0,00 0,00% 0,00  

TOTAL AJUSTE 772.698,40  
 
 

 
 
A.4.- Cálculo de la capacidad/necesidad de financiación derivada del presupuesto general del 
Ayuntamiento para 2017. 
 

En virtud de lo establecido en el artículo 16.2 del Reglamento se debe informar sobre el 
cumplimiento del objetivo de estabilidad del presupuesto de la propia entidad y de sus organismos y 
entidades dependientes, de los del artículo 4.1 del Reglamento, dejando para un informe 
individualizado el correspondiente a los entes del artículo 4.2.   

 
Según se aprecia en el cuadro siguiente, la diferencia entre los importes presupuestados en los 

capítulos 1 a 7 de los estados de ingresos y los capítulos 1 a 7 del estado de gastos, previa aplicación 
de los ajustes descritos, arroja una capacidad de financiación de 592.307,18 euros. 

 

Informe Evaluación - Resultado Estabilidad Presupuestaria Grupo Administración Pública  

ENTIDAD 

Estabilidad Presupuestaria 

Ingreso no 
financiero 

Gasto no 
financiero 

Ajustes sistema europeo de cuentas  Capacidad de 
Ajustes propia 

entidad 
Ajustes operac. 

internas Financiación 

Ajuntament Canals 8.777.631,75  8.777.631,75  592.707,18 0,00  592.707,18  

 

 

B) RESPECTO DE LOS ESTADOS PREVISIONALES DE LAS CUENTAS DE RISONCHA, S.L.U.  
 

La previsión de la sociedad Risoncha s.l.u. para el ejercicio económico de 2016, a nivel de 
capítulos de ingresos y gastos, es el siguiente: 
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ESTADO DE INGRESOS ESTIMACIÓN LIQUIDACIÓN ESTADO GASTOS ESTIMACIÓN LIQUIDACIÓN 

CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN Previsión inicial CAPÍTULO/ DESCRIPCIÓN Previsión inicial 

1 Impuestos directos 0,00 1 Gastos de personal 263.950,00 

2 Impuestos indirectos 0,00 2 Gtos corrientes bienes y servicios 102.400,00 

3 Tasas, Precios públicos y otros 355.000,00 3 Gtos financieros 650,00 

4 Transferencias corrientes 12.000,00 4 Transferencias corrientes 0,00 

5 Ingresos patrimoniales 0,00 5 0,00 

6 Enajenación inversiones reales 0,00 6 Inversiones reales 40.000,00 

7 Transferencias de capital 40.000,00 7 Transferencias capital 0,00 

8 Activos financieros 0,00 8 Activos financieros 0,00 

9 Pasivos financieros 0,00 9 Pasivos financieros 0,00 

TOTAL 407.000,00 TOTAL 407.000,00 

Ingresos no financieros  407.000,00 Gastos no financieros  407.000,00 
 
 
De la comparación de las previsiones de los capítulos 1 a 7 del estado de ingresos, que 

ascienden a la cantidad de 407.000,00 € y los capítulos 1 a 7 del estado de gastos, que ascienden a 
la cantidad de 407.000 €, no resulta déficit presupuestario, en términos de capacidad de financiación 
no financiera, del mismo modo que de la comparativa de los capítulos 8 y 9, en términos de 
capacidad financiera, ya que como no se apela al endeudamiento, no se produce en ningún caso 
necesidad de financiación y por tanto, situación de desequilibrio. 

 
Por lo que resulta una capacidad neta de financiación de 0,00 € y se entiende cumplido el 

objetivo de estabilidad presupuestaria. Y por tratarse de previsiones de ingresos y gastos no se 
realiza ningún ajuste para la adaptación de los datos al Sistema Europeo de Cuentas Nacionales y 
Regionales (SEC95). 

C) RESPECTO DEL PRESUPUESTO CONSOLIDADO. 
 

En virtud de lo establecido en el artículo 16.2 del Reglamento se debe informar sobre el 
cumplimiento del objetivo de estabilidad del presupuesto de la propia entidad y de sus organismos y 
entidades dependientes, de los del artículo 4.1 del Reglamento, dejando para un informe 
individualizado el correspondiente a los entes del artículo 4.2.   

 
Según se aprecia en el cuadro siguiente, la diferencia entre los importes presupuestados en los 

capítulos 1 a 7 de los estados de ingresos y los capítulos 1 a 7 del estado de gastos, previa aplicación 
de los ajustes descritos anteriormente, arroja una capacidad de financiación de 966.215,06 euros. 

 

Informe Evaluación - Resultado Estabilidad Presupuestaria Grupo Administración Pública  

ENTIDAD 

Estabilidad Presupuestaria 

Ingreso no 
financiero 

Gasto no 
financiero 

Ajustes sistema europeo de cuentas  Capacidad de 

Ajustes propia 
entidad 

Ajustes operac. 
internas Financiación 

Ajuntament Canals 8.777.631,75  8.777.631,75  592.307,18 0,00  592.707,18  

Risoncha SLU 407.000,00  407.000,00  0,00  0,00  0,00  
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 LA CORPORACIÓN LOCAL CUMPLE EL OBJETIVO DE ESTABILIDAD PRESUPUESTARIA 
 

 
3.- CUMPLIMIENTO DE LA REGLA DE GASTO 

El artículo 12 de la Ley Orgánica de Estabilidad Presupuestaria  exige también a las Entidades 
Locales que la variación de gasto no supere la tasa de referencia de crecimiento del PIB, 
correspondiendo al Ministerio su determinación. 

  
Por otro lado, la Orden Ministerial que desarrolla las obligaciones de suministro de información, 

tan solo exige la remisión, antes del 31 de enero, del informe de la intervención de evaluación del 
cumplimiento del objetivo de estabilidad y del límite de la deuda, si bien al artículo 16.4 de la norma 
dispone que trimestralmente se valorará el cumplimiento de la regla de gasto al cierre del ejercicio 

 
En respuesta a la consulta de fecha 24 de noviembre de 2014, del Colegio de Secretarios e 

Interventores de Administración Local con relación a la aplicación de la regla de gasto tras la 
publicación de la Orden HAP/2082/2014, de 7 de noviembre, por la que se modifica la Orden 
HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las obligaciones de suministro de 
información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y 
Sostenibilidad Financiera. La Subdirección General de coordinación autonómica y local, entiende que 
la valoración se deberá realizar con motivo del informe trimestral a la ejecución del presupuesto, 
estimando el cumplimiento de la regla de gasto a liquidación, pero no con ocasión de la aprobación 
del presupuesto general por lo que no será obligatoria la emisión de informe ni valoración de la regla 
de gasto en relación con el presupuesto inicial o su proyecto ni su remisión al Ministerio de Hacienda 
y Administraciones Públicas, si bien esto no es óbice para que el órgano interventor, si así lo 
considera, incluya en su informe de fiscalización al presupuesto general cualquier aspecto sobre esta 
materia que considere oportuno. 

 
No obstante lo anterior, esta intervención se remite a la valoración del cumplimiento de la regla 

de gasto con ocasión de la aprobación de la liquidación del presupuesto y la ejecución trimestral. 
 
4.- COMPROBACIÓN CUMPLIMIENTO LÍMITE DE  DEUDA 

 
La LOEPSF (art. 13) establece la obligación de no rebasar el límite de deuda pública  que 

para las Entidades locales ha sido fijado en el 3,4 %, 3,2 % y 3,1 % del PIB para los ejercicios 2016, 
2017 y 2018. 

Pero no se ha determinado el PIB para el cálculo  en términos de ingresos no financieros, por lo 
que el informe sobre este extremo se reduce a calcular el “nivel de deuda viva según el Protocolo del 
Déficit Excesivo” y el “nivel de deuda viva formalizada”.  

 
 El modelo diseñado por la Subdirección General de Relaciones Financieras con las Entidades 

Locales para la remisión de información por parte del Interventor municipal con motivo de la 
aprobación del Presupuesto, a través de la plataforma habilitada en la Oficina Virtual del ministerio de 
Hacienda y Administraciones Públicas, utiliza el apuntado criterio de deuda según el Protocolo de 
déficit excesivo que es más  amplio  que el que se ha de utilizar para estimar el porcentaje de deuda 
viva en términos del artículo 53 del TRLRHL para nuevas concertaciones de préstamos. 

 
El volumen de deuda  formalizada mediante operaciones de crédito a 31.12.2017  según anexo 

que acompaña el expediente del presupuesto, se cifra en: 0,00  euros. 
 
El volumen de deuda viva total (incluye saldo deudor participación tributos estado) a 

31.12.2017 según anexo, se cifra en: 0,00 euros.  
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El volumen de deuda viva total a 31.12.2017 en términos de porcentaje sobre los ingresos 
corrientes ajustados, minorando los derechos reconocidos por aprovechamientos urbanísticos y 
afectados, es: 

 

CUMPLIMIENTO LÍMITE DEUDA 

Ingresos corrientes de carácter ordinario Importe 

(+) Suma de los ingresos previstos en los capítulos 1 a 5 del Presupuesto 8.439.657,25 

(-) Ingresos afectados a operaciones de capital (1) -68.000,00 

(-) ingresos por actuaciones urbanísticas 0,00 

(-) Otros ingresos incluidos en capítulos 1 a 5 afectados a operaciones de capital distintos a los 
anteriores 0,00 

(-) Otros ingresos incluidos en capítulos 1 a 5 no consolidables a futuro 0,00 

TOTAL INGRESOS CORRIENTES A CONSIDERAR:  8.371.657,25 

Porcentaje deuda viva sobre ingresos corrientes 0,00% 

(1) Canon DIC y Concesión agua potable    

 LA CORPORACIÓN LOCAL CUMPLE EL LÍMITE DE DEUDA 
 
 
Por lo que se informa que el nivel de deuda así calculado estaría por debajo del 110% de 

los ingresos corrientes, límite previsto según el artículo 53 del Texto Refundido de la Ley 
Reguladora de las Haciendas Locales, considerando que de acuerdo con la Ley de Presupuestos 
Generales del Estado para 2013, no resulta de aplicación el límite que estableció el Real Decreto Ley 
8/2010, del 75%  que se ha aplicado en los ejercicios 2010, 2011 y fue prorrogado a 2012. 

 
5.- CONCLUSIÓN. 

 El Presupuesto del Ayuntamiento de Canals, los estados previsionales de la sociedad 
Risoncha y el Presupuesto General Consolidado,  cumplen el objetivo  de estabilidad presupuestaria 
entendido como la situación de equilibrio o de superávit en términos de capacidad de financiación de 
acuerdo con la definición contenida en el SEC 95 y el objetivo de deuda pública. 

 
En Canals, a quince de diciembre de 2016.VICENTE SANCHO-MIÑANA SÁNCHEZ. Interventor” 
 
 La Corporació Municipal queda assabentada. 
 

 
 3. PROPOSICIÓ DEL REGIDOR DELEGAT D'URBANISME SOBRE INICI D'EXPEDIENT 
D'EXPROPIACIÓ FORÇOSA DELS TERRENYS AFECTATS PER L'EXECUCIÓ DE L'OBRA DE 
"JARDÍ DEL PARC L'ERMITA I CARRER". 
 

Abans del tractament de l’assumpte D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal 
Reiniciem Canals) s'absenta de la sessió, sent les 21:07 hores. 

. . . 
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Es dóna compte de la Proposta d’acord (original en castellà) del regidor delegat de 16 de 
desembre de 2016. L'esmentada proposta ha sigut dictaminada favorablement per la Comissió 
Informativa Municipal de Societat, Cultura, d’Urbanisme i Medi Ambient en sessió celebrada el dia 19 de 
desembre de 2016, sessió 13/2016, amb posterioritat a la convocatòria del Ple.  

 
. . . 

 
Per el motiu indicat amb caràcter previ, per la Presidència se somet a votació, d’acord amb 

allò disposat pels articles. 82.3 del ROF i 97.2 del mateix cos legal, la ratificació de la inclusió en 
l’ordre del dia de l’esmentat assumpte, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents 
als Srs./Sres. D. Joan Carles Pérez Pastor, D. Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta 
(del Grup Municipal Compromis); D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria 
Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. 
Andreu Lluch Orts (del Grup Municipal Socialista); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup 
Municipal EUPV); Dª Maria Celia Bononad Martínez , D. Antonio Pérez García, D. Fernando Gimenez 
Alcalde, D. Francisco López Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); i D. Manuel Edgar Bellver Franco (del Grup Municipal Reiniciem 
Canals); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
 
Coherentment, per unanimitat dels membres presents, es ratifica la inclusió. 
 
Es dona lectura a la part dispositiva de la proposta dictaminada, aixi com al que se indica en 

el dictamen respecte a la fiscalització:  Per el President de la comissió es dona comte de l’informe de 
fiscalització emes per l’interventor municipal de data 19 de desembre de 20’16, en el que es conclou: “ 
Procede la tramitación del expediente, condicionado a la aprobación del proyecto de presupuesto para el ejercicio 2017, 
incluyendo el proyecto 17/038 e importe 151.098’79€”. 
 

. . . 
 
 Obert torn d‘intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen : 

 
 El Sr Sanchis Polop (del Grup Municipal Gent de Canals) manifestant que avui portem un 
d'eixos expedients que tenim en el Departament d'Urbanisme durant ja molt temps i que estem 
treballant amb ells des d'inici de Legislatura. Aquest expedient el coneixeu perquè hem parlat d’ell la 
legislatura passada en les comissions d'urbanisme i aquesta legislatura en diverses comissions. 
Doncs ve a iniciar l'expedient d'expropiació d'uns terrenys del famós Talús de la zona Horts, el Talús 
que delimita la zona Horts en la Hermita, que és el que venim a iniciar de l'expedient. El que venim a 
fer és reiniciar l'expedient d'uns terrenys que la setmana passada l'Alcalde va aprovar un Decret 
d'Alcaldia, la construcció d'un projecte d'urbanització, ampliació i construcció del carrer, on donem 
resposta en primer lloc als veïns que vénen des de ja fa alguna legislatura demanant a aquest 
Ajuntament que solucione aqueix problema que tenim ací, i donem resposta també al col·lectiu del 
centre educatiu, José Molla, on anem a millorar una accessibilitat del que és el col·legi, als usuaris, 
als pares als vianants, a les persones que fan ús d'aquest col·legi i bé, com bé diu l'expedient, anem 
a fer l'inici d'un expedient d'expropiació on el que volem finalitzar l'any que ve en l'ordenació i 
l'adequació d'aqueix Talús, en definitiva açò.  
 

El Sr. Bellver Franco (del Grup Municipal Reiniciem Canals) manifestant que des de 
Reiniciem Canals volem remarcar que és una proposta justa, però arriba tard com ha indicat el 
Regidor, tot i que la responsabilitat no és d'aquest govern compartirem que és una proposta que 
arriba tard, però almenys arriba. Es una part de la restitució de justícia que el veïnat d'aquesta zona 
va demanant fa anys i que evidentment és necessari. Es l'inici de aquesta restitució. Una vegada 
solucionat aquest tema, faltara una altra part per fer totalment justícia amb el veïnat de Horts, 
esperem que no tardi tant a arribar, per tant votarem a favor de la proposta, res més.  
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 El Sr. Alcalde  manifestant que es dóna solució a un problema que crec recordar que ve de 
l'any 88 o va començar l'any 88 i crec que ja està ben la cosa, i crec que si ha vingut tard, nosaltres 
per descomptat hem fet un esforç molt important per, en poc menys d'un any, tenir-ho resolt.  

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat:  Vots a favor: 10, corresponents als Srs./Sres. D. Joan Carles 
Pérez Pastor, D. Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal 
Compromis); D. Ricardo Requena Muñoz, D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria Celia Ibañez Belda 
(del Grup Municipal Gent de Canals); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Andreu Lluch Orts (del 
Grup Municipal Socialista);  D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV) i  D. Manuel 
Edgar Bellver Franco (del Grup Municipal Reiniciem Canals); Vots en contra: cap; Abstencions: 6, 
del Srs./Sres. Dª Maria Celia Bononad Martínez , D. Antonio Pérez García, D. Fernando Gimenez 
Alcalde, D. Francisco López Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular). 

. . . 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 
 
PRIMERO.-. La Comisión Provincial de Urbanismo de Valencia, en sesión celebrada el 27 de 

noviembre de 1984, acordó aprobar definitivamente el PGOU de Canals. 
 
En desarrollo de la ejecución material de los servicios y dotaciones establecidos en el 

planeamiento, por el arquitecto municipal, D. José Luis Mendoza Chorques, se ha redactado el 
Proyecto de obra “JARDÍN DEL PARQUE LA ERMITA Y CALLE”.  

 
La documentación presentada se encuentra recogida con el suficiente nivel de detalle y 

precisión técnica para poder tramitar el proyecto de obra, de conformidad con el informe emitido por el 
arquitecto técnico municipal de fecha 25 de noviembre de 2016.  

 
Para la ejecución del citado proyecto es necesario expropiar los bienes y derechos que 

figuran en la relación contenida en el mismo. 
 
SEGUNDO.- Por Dª Maria Angeles Saurina y otros se formula escrito ante este Ayuntamiento 

de fecha noviembre de 2011, RE nº 9.032 de 28 noviembre de 2011, en el que señalan lo siguiente: 
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TERCERO.- Por Dª Amelia Juan Calatayud y Dª María del Carmen González Grimaldos se 

formula escrito ante este Ayuntamiento de fecha 12 de mayo de 2015, RE nº 2432 de 12 de mayo de 
2015, en el que señalan lo siguiente: 

 

 
 

Primero.- Que, como consta en los Archivos Municipales y en el Registro de laPropiedad de Xátiva, somos propietarios en la proporción que se ha indicado de lasiguiente:

“Finca en el paraje del Cementerio o Foyeta, de superjlcie 32 áreas y dieciséiscentiáreas, que linda: Norte con Azagador de Sagres; Sur con porción segregada paraconformar con otras la extensión de casco urbano de la zona de Horts y calle ArcadioSoriano; Este, camino de Xátiva; y Oeste, camino de Ayacor. Inscrita en el Registro dela Propiedad de Xátiva como finca 3.235 con las proporciones que se detallan ” .

Segundo.- Que, atendiendo al contenido de las conversaciones previas en orden arealizar una oferta de venta de dicha finca al AJUNTAMENT DE CANALS hemosconsensuado entre los propietarios descritos que la cantidad mínima que podemosaceptar es la de CIENTO VEINTE MIL EUROS (120.000 ), de la que cada unopercibiría la cuantía resultante en función de su participación o cuota, en el plazomáximo de un año desde el primero de diciembre de dos mil once.— .
Esta oferta tendrá validez en tanto en cuanto el Ajuntament de Canals contesteafirmativamente en el plaoz máximo de dos meses desde la fecha de presentación en elRegistro.—

Y por éllo,

SOLICITAMOS AL AJUNTAMENT PE CANALS:

Que, tenga por formulado escrito de oferta unánime de venta en los términos citados,quedando a la espera de la suscripción, en su caso, de los documentos pertinentesconsecuencia de la misma, y cuanto más sea procedente.—

AMELIA JUAN CALATAYUD, con dni 73543232-L, domicilio en 46650 Canals (V), C/L'Harrnonia,n°51, y fVIARÍA DEL CARMEN GONZÁLEZ GRIMALDOS, con dni 20400374-H, domicilio en46650-Canals (V), C/Foieta, ns6; con domicilio a efecto de notificaciones el despachoSuárez&Suárez Abogados, 46650-Canals (V), avd. Jaume I, n38-3-8, tlf/ fax 962240723; comopropietarias de la finca que se describe a continuación,

MANIFESTAMOS:

Primero.- Que, como consta en los archivos municipales, somos propietarios en la proporciónque se indica de la siguiente finca:
""Finco en el paraje del Cementerio o Foyeta, de superficie 32 áreas y dieciséis centiáreas, quelinda: Norte con Azagador de Sagres; Sur con porción segregada para conformar con otras laextensión de casco urbano de la zona de Horts; Este, camino de Xátiva; y Oeste, camino deAyacor. Inscrita en el Registro de la Propiedad de Xátiva comofinca 3.235 y en las proporcionesque se detallan".
Segundo.- Que, dentro de nuestra propiedad, y sin nuestro consentimiento, esa empresa hainstalado un Centro de Transformación, disponiendo de los terrenos sin tener en cuenta suajenidad, ni la legislación vigente, vulnerando la Interdicción de la expropiación del derecho depropiedad sin ajustarse a los requisitos legales.
Tercero.- Como prueba de todo ello, aportamos:
1.- Nota simple de propiedad.
2.- Levantamiento topográ fico del Ayuntamiento de Canals. i: V ¿ í Vr ? {)Y)3.- Fotografías situación transformador.

Por lo que. 2^
SOLICITAMOS

I. Se nos informe quién autorizó dicha instalación en propiedad privada y si existedocumentación alguna respecto a este hecho, nos remita copia suficiente.
II. Se tengan por apercibidos de que, si no está la documentación suscrita por los propietarios,iniciaremos los trámites oportunos para retirar dicho transformador de nuestra propiedad, conarreglo a las acciones legales pertinentes.
Canals, a 12 de mayo de 2.015.
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CUARTO.- por el Ingeniero Técnico municipal se emite en fecha 22 de mayo de 2015, informe 
del siguiente tenor. 

 

 
 
QUINTO.- Por D. Antonio Beneyto Morello y Dª Inmaculada Beneyto Morello, presentan 

escrito de fecha 26 de febrero de 2014, RE nº 1.076 de 26 de febrero de 2014, en el que manifiestan lo 
siguiente: 

 

 
 
SEXTO.- Por el arquitecto municipal, D. José Luís Mendoza Chorques, se ha redactado 

proyecto de obra para acometer con la mayor brevedad posible todas las actuaciones necesarias que 
en el mismo se describen.  

 
El citado Proyecto tiene por objeto la ejecución de parte del “Jardín del Parque de la Ermita”, 

y un tramo de la calle Arcadio Soriano (antes Assagador) de la población de Canals. 
 
Según el citado proyecto, se justifica la solución adoptada por los siguientes motivos: 

 A día de hoy la calle Arcadio Soriano (antes Assagador) tiene un tramo sin finalizar ni 
urbanizar, en concreto la mitad de la sección de la calle no tiene pavimentos, ni acera, ni instalaciones, 
. . . Por tanto se hace necesario finalizar la ejecución de la calle en su sección completa, ya que se 
trata de una de las arterias viarias que a día de hoy más tráfico soporta. 

Fernando Cerda Boix, Ingeniero Técnico del Ayuntamiento de Canals, en relación
con el escrito de fecha doce de mayo de 2015 (R. E. 2.432, de 12/05/2015), suscrito por
Da. Amelia Juan Calatayud y por Da. María del Carmen González Grimaldos, referente a
un Centro de Transformación de Iberdrola, S. A. instalado en una finca de su propiedad,

INFORMO:

Primero - Que en fecha 19 de mayo de 2015 me he personado en dicha parcela
para comprobar lo manifestado por Da. Amelia Juan Calatayud y Da. Marí a del Carmen
González Grimaldos.

Segundo - Que revisado el expediente de urbanización de la Zona Horts y vistos
los proyectos de urbanización, he podido comprobar que el CT objeto de la reclamación
está incluido en dicho proyecto con la denominación “CT Parque B”. Asimismo, dicha
instalación fue cedida a Iberdrola, S A. y creada servidumbre de uso en su favor, según
Acuerdo Plenario de fecha 11 de agosto de 1.997 y 5 de septiembre de 1.997.

Tercero.- Posteriormente, en enero de 2009, por el Ayuntamiento se realizó un
alzamiento topográfico, bajo la dirección del arquitecto técnico D, Luís Palomero
Fernández.

Cuarto.- Tomando como referencia alzamiento topográfico mencionado en el
punto tercero, he podido comprobar que el CT objeto de la reclamación estaría dentro de
la parcela señalada por Da. Amelia Juan Calatayud y Da. María del Carmen González
Grimaldos.

Quinto.- El coste aproximado para proceder al traslado del “CT Parque B”, junto
con la infraestructura eléctrica vinculada a dicho CT, se estima de 48.000 euros.

Teniendo en cuenta lo anteriormente expuesto, estimo que procede considerar la
negociación para la compra de dicha parcela.

Es cuanto estimo informar al respecto.

Como propietarios de una parcela situada en la entrada Zona Escolar JOSE
MOLLA, de una superficie aproximada de 582 m2, sus lindes son al Norte y
Este familia de JOSE GRAU-Zona Escolar, Sur c/Arcadio Soriano Vela y
Oeste Ctra. Entrada Canals- AvdaJaime I.

Originariamente era una parcela de 3.125 m2, que fue
afectada por la reparcelación (ZONA HORTS- Plan Parcial) en 2.543 m2,
quedando fuera de la citada reparcelación 582 m2, que es la parcela en
cuestión.

Es por lo que solicitamos se inicie expediente en orden a la
adquisición del citado suelo por parte del Ayuntamiento.

A la espera de que surta los efectos oportunos, les
saludamos, atentamente
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 También, se pretende actuar en una franja de terreno o un resto de suelo, que a día de 
hoy, ya está ocupado por el acceso al Colegio Público José Molla. Este suelo tiene una clasificación en 
el PGOU de Dotacional Viario; lo que justifica la necesidad de su adquisición. 

 Por último, se ejecuta parte del Jardín del Parque de la Ermita, en concreto, se trata de 
terminar de ajardinar la franja de terreno o resto de suelo que queda entra la urbanización Horts y el 
Calvario-Vía Crucis; franja de terreno que está clasificada según el PGOU como Sistema General 
Equipamiento libre y Parque (dotacional). En esta franja de terreno está situado el Centro de 
Transformación Eléctrico que da servicio a la población, siendo necesario que quede también integrado 
dentro del parque a ejecutar. 

 
El Presupuesto de ejecución por contrata del Proyecto Parque de la Ermita y calle, asciende a 

59.947’51 €. 
 
Según informe emitido por el citado arquitecto municipal en fecha 21 de noviembre de 2016, 

las obras incluidas en el Proyecto “JARDÍN DEL PARQUE LA ERMITA Y CALLE”, no desarrollan 
íntegramente las determinaciones del Plan, sino que solo lo desarrollan en parte, no puede 
considerarse en sentido estricto como proyecto de Urbanización sino proyecto de obras ordinarias. 

 
SÉPTIMO.- Por el arquitecto técnico municipal se emite informe de fecha 21 de noviembre de 

2016, del siguiente tenor literal: 
 

 

OCTAVO.- Por la Intervención Local se ha efectuado en fecha 26 de julio de 2016, retención 

de crédito por importe de 59.947’51 €, para la ejecución de la obra definida en el Proyecto Jardín del 

Parque la Ermita y Calle. 
 
NOVENO.- Mediante resolución de la Alcaldía Presidencia de fecha 2 de diciembre de 2016, 

se acuerda: 
 
“PRIMERO.- Aprobar el proyecto para la ejecución de la obra “JARDÍN DEL PARQUE LA 

ERMITA Y CALLE” redactado por el Arquitecto Municipal D. Josep Lluís Mendoza Chorques, siendo su 
presupuesto de ejecución material de 41.633’11 €, que más gastos generales y beneficio industrial 
asciende a la cantidad de 49.543’40 €, IVA no incluido. 

SEGUNDO.- Autorizar, por importe de 59.947’51 €, el gasto que con carácter indicativo 
representa para este Ayuntamiento la realización de la obra “JARDÍN DEL PARQUE LA ERMITA Y 
CALLE”. 

Assumpte: Projecte de Jardí del pare de PErmita i carrer

El Técnic que subscriu en relació amb fassumpte de referencia informa:

Que havent revisat el projecte , redactat per TArquitecte Municipal D. Josep Lluis
Mendoza Chorques. per a la execució de Pobra Projecte de Jardí del pare de L'Ermita i
carrer, el técnic que subscriu no ha trobat incompatibilitat alguna amb el Pía General
vigent en aquest municipi ni amb la normativa urbanística que és aplicable.

Que el projecte redactat es document suficient per a la execució de l'obra sent
conforme amb la normativa que li es de aplicació

El contráete que es licita té la considerado de contráete d’obres de conformitat
amb el que disposa Tarticle 6 del Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic.
A Tesmentat contráete li és aplicable el régim jurídic previst per ais contractes
administratius a tenor de Particle 19 de fesmentada Llei.

Per tot agó i excepte criteri jurídic millor fundat , el técnic que subscriu
informa favorablement la aprovació contractació iexecuciádel projecte abans esmentat._ _J^ A A J A /_• _ •_
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…/…” 
 
DÉCIMO.- El proyecto de obra “JARDÍN DEL PARQUE LA ERMITA Y CALLE”, incluye la 

relación e identificación de bienes y derechos afectados, define en su anexo de expropiaciones las 
parcelas afectadas por las obras, así como la superficie de las mismas, adjuntando plano de planta de 
la expropiación. 

  
LA RELACIÓN DE BIENES Y DERECHOS AFECTADOS POR EL PROYECTO DE 

EXPROPIACIÓN FORZOSA ES LA SIGUIENTE: 
 

 FINCA Nº 1 

 
DATOS CATASTRALES  
POLÍGONO  4  
PARCELA  147-9 DEL CATASTRO DE RÚSTICA 
TERMINO MUNICIPAL  CANALS 
PARAJE  HORTS 

TITULAR D. Antonio Vicente Beneyto Morello (50%) y Dña. Inmaculada Beneyto Morello  

(50%). 

 

M2 AFECTADOS  LA TOTALIDAD DE LA FINCA. 582 M2  
TIPO DE CULTIVO  Sin cultivos, tierra yerma. Sin uso 
 
DATOS REGISTRALES 
 
FINCA  7085 
INSCRIPCIÓN  TOMO 518, LIBRO 63, FOLIO 53, INSCRIP  2 
DESCRIPCIÓN Pieza de tierra, en término de Canals, si bien en realidad, partida Horts, 

de cinco áreas, ochenta y dos centiáreas, lindante al Sur con la calle Assagador, al Oeste con la Avda. 
Jaume I, al Norte y al Este con la Acequia de Horts que actualmente discurre enterrada. 

 
TITULO Adquirida por donación en virtud de escritura pública, autorizada por el notario 

D. Fernando Pérez Narbón en Canals el día 31/05/1989, inscrita el 01/09/1989. 
 
CARGAS.- No constan cargas. 
 

 FINCA Nº 2 

 
DATOS CATASTRALES  
POLÍGONO  5  
PARCELA  97 DEL CATASTRO DE RÚSTICA 
TERMINO MUNICIPAL  CANALS 
PARAJE  CEMENTERIO O FOYETA 

titular  

 
 NOMBRE  PORCENTAJE 

 

1 
Jordi Cerda Vila  

4,7619 % 
 

Concepción Sancho Tormo   

2 
Vicente Tornero Ciges  

4,7619 % 
 

Dolores Soriano Vidal   

3 Emilio Perales Climent  9,5238 %  
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Matilde Chorques Real  

4 
José Arnau Arnau  

4,7619 % 
 

Alicia Calatayud Carreras   

5 
Vicente Vidal Climent  

4,7619 % 
 

Victoria Suarez Granero   

6 Abel Sanchis Vidal  4,7619 % 
 

 

7 
Blas Juan Calatayud  

5,9523 % 
 

María Ángeles Ibáñez Saurina   

8 María del Carmen González Grimaldo  4,7623 % 
 

 

9 
Antonio Juan Calatayud  

5,9523 % 
 

María Magdalena Francés Pérez   

1 
Amelia Juan Calatayud  

5,9523 % 
 

Vicente Garrigos Vidal   

 José Luis Juan Calatayud  5,9523 % 
 

 

1 
Emilio Badia Martí  

4,7619 % 
 

Margarita Ferri Calatayud   

1 

Hermanas María Carmen Castillo Aliaga, 
Josefa Castillo Aliaga y María Dolores Castillo 
Aliaga  14,2857 % 

 

  

1 María José Perales Sampedro  4,7619 % 
 

 

1 Joaquín Sancho Martínez  9,5238 % 
 

 

1 María del Carmen González Grimaldo  4,7619 % 
 

 

 

CARGAS: La participación indivisa de 4’7619 %, propiedad de Dª María José Perales 

Sampedro aparece gravada con las siguientes cargas: 

1 
Anotación preventiva de embargo L, a favor de 
Caja de Ahorros de Castilla La Mancha, 
cedida  a la entidad IP JOELEN S.L. 

  
 

 

2 
Anotación preventiva de embargo LL, a favor 
de Caja de Ahorros de Castilla La Mancha, 
cedida a la entidad IP JOELEN S.L. 

  
 

 

3
                                                                                        

Anotación preventiva de embargo N, a favor 
de Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, S.A. 

  
 

 

4 
Anotación preventiva de embargo O, a favor 
de  Caja de Ahorros de Valencia, Castellón y 
Alicante CIF G46002804  

  
 

 

5 Anotación preventiva de embargo P, a favor    
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de  Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, S.A.  

6
                                                                                        

Anotación preventiva de embargo Q, a favor 
de  Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, S.A. 

  
 

 

 
M2 AFECTADOS  LA TOTALIDAD DE LA FINCA.- Según reciente medición la finca tiene 

una superficie de 2.509 M2. 
 
TIPO DE CULTIVO  Sin cultivos, tierra yerma. Sin uso 
 
 
DATOS REGISTRALES 
FINCA  3.235 
INSCRIPCIÓN  TOMO 815, LIBRO 116, FOLIO 115, INSCRIP  7 
DESCRIPCIÓN Pieza de tierra, en término de Canals, partida Cementerio o Foyeta, de 

veinticinco áreas, nueve centiáreas, según reciente medición, lindante Norte, La Ermita de Canals; al 
Sur Calle Assagador; al Oeste, Parcela municipal; y al Este, Avenida La Ermita. 

 
NOVENO.- La ejecución del proyecto “JARDÍN DEL PARQUE LA ERMITA Y CALLE”, resulta 

inaplazable dado que a día de hoy la calle Arcadio Soriano (antes Assagador) tiene un tramo sin 
finalizar ni urbanizar, en concreto la mitad de la sección de la calle no tiene pavimentos, ni acera, ni 
instalaciones, . . . Por tanto se hace necesario finalizar la ejecución de la calle en su sección completa, 
ya que se trata de una de las arterias viarias que a día de hoy más tráfico soporta. 

También, se pretende actuar en una franja de terreno o un resto de suelo, que a día de hoy, 
ya está ocupado por el acceso al Colegio Público José Molla. Este suelo tiene una clasificación en el 
PGOU de Dotacional Viario; lo que justifica la necesidad de su adquisición. 

Por último, con el citado proyecto se ejecuta parte del Jardín del Parque de la Ermita, en 
concreto, se trata de terminar de ajardinar la franja de terreno o resto de suelo que queda entra la 
urbanización Horts y el Calvario-Vía Crucis; franja de terreno que está clasificada según el PGOU como 
Sistema General Equipamiento libre y Parque (dotacional). En esta franja de terreno está situado el 
Centro de Transformación Eléctrico que da servicio a la población, siendo necesario que quede 
también integrado dentro del parque a ejecutar. 

 
DÉCIMO.- Consta informe de la Jefe del Servicio de fecha 12 de diciembre de 2016, que obra 

en expediente. 
_ 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 

A.- Al presente expediente le resulta de aplicación lo dispuesto en la Constitución Española 27 
de diciembre de 1978, la Ley de 16 de diciembre de 1954, de Expropiación Forzosa, el Decreto de 26 
de abril de 1957, por el que se aprueba el Reglamento de la Ley de Expropiación Forzosa, Real 
Decreto Legislativo 7/2015, de 30 de octubre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley de 
Suelo y Rehabilitación Urbana, el Real Decreto 3288/1978, de 25 de agosto, por el que se aprueba el 
Reglamento de Gestión Urbanística para el desarrollo y aplicación de la Ley sobre régimen del Suelo y 
Ordenación Urbana y las demás disposiciones generales vigentes de legal aplicación a nivel general, 
así como a nivel autonómico la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la Generalitat, de Ordenación del 
Territorio, Urbanismo y Paisaje, de la Comunitat Valenciana. 

 
B.- La expropiación forzosa, supone la privación coactiva, por causa de utilidad pública o 

interés social, de un bien o derecho patrimonial, mediante la correspondiente indemnización (LEF 
art.1). 

 
C.- Para poder llevar a cabo la expropiación forzosa, dice el art. 9 de la LEF, es indispensable 

la declaración de utilidad pública o interés social. Desde el punto de vista procedimental cabe señalar 
que la forma en que ha de ser realizada la declaración de utilidad pública o interés social está regulada 

http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7a215&producto_inicial=UNIVERSAL&anchor=ART.1
http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7a215&producto_inicial=UNIVERSAL&anchor=ART.1
http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7a215&producto_inicial=A&anchor=ART.9
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en los arts. 10 al 13 de la LEF. 
 
La regla general contemplada en los arts. 11 y 12 de la LEF es que la declaración de utilidad 

pública o interés social ha de efectuarse por ley para cada concreto, exigencia que no suele ser la 
utilizada habitualmente. 

 
Es sabido que la aprobación del planeamiento general implica la declaración de utilidad pública 

y la necesidad de ocupación de los terrenos destinados a sistemas y dotaciones, si es que no pueden 
obtenerse por cesión gratuita en el ámbito de la gestión urbanística.  

 
Pero, en todo caso, toda expropiación aislada requiere necesariamente: 1º) que los terrenos 

estén contenidos y definidos en los planes adecuados; 2º) que se haya aprobado el planeamiento 
pormenorizado o de detalle; y 3º) la aprobación del correspondiente proyecto de obra urbanizadora, 
que además del contenido propio de un proyecto debe unir un Anexo de expropiaciones con Memoria 
justificativa, plano parcelario, relación concreta e individualizada de bienes a expropiar, de sus 
propietarios así como su valoración. Sólo entonces es operativa y produce efectos la declaración de 
utilidad pública y necesidad de ocupación implícita en la aprobación del planeamiento general.  

 
En lo que se refiere a la expropiación de bienes inmuebles el art. 10 de la LEF establece la 

práctica de las declaraciones implícitas consistente en que dicha utilidad pública se entiende implícita, 
en relación con la expropiación de inmuebles, en todos los planes de obras y servicios del Estado, 
Provincia y Municipio, añadiendo que en los demás casos en que por Ley se haya declarado 
genéricamente la utilidad pública, su reconocimiento en cada caso concreto deberá hacerse por 
acuerdo del Consejo de Ministros o consejo de gobierno de las CC.AA, salvo que para categorías 
determinadas de obras, servicios o concesiones las leyes que las regulan hubieran dispuesto otra cosa. 

 
D.- La LEF diseña un procedimiento general que se articula en tres fases: 
- declaración de necesidad de la ocupación  
- determinación del justiprecio; y 
- pago y ocupación del objeto expropiado. 
Utilidad pública e interés social  (Const art.33; LEF art.1, 9 a 14) 
 
Por utilidad pública se entiende las exigencias del funcionamiento de la Administración (obras 

públicas, servicios públicos), o de sus concesionarios (en base a la LEF art.2.2). 
 
Por interés social hay que entender cualquier forma de interés prevalente al individual del 

propietario, distinto de la de utilidad pública. 
 
Este presupuesto básico e indispensable para el ejercicio de la potestad expropiatoria puede 

darse de forma explícita o implícita.  
 
La doctrina (Garrido Falla) ha sistematizado las reglas para la declaración de utilidad pública e 

interés social de la siguiente forma:  
a) La declaración de utilidad pública e interés social ha de realizarse por ley (LEF art.11), 

siempre que no se trate de alguno de los casos en que dicho requisito se considere implícito.  
b) Cuando una ley haya declarado la utilidad pública o interés social en forma genérica, para 

una categoría especial de bienes muebles, obras, servicios o fines, la autorización en cada caso 
concreto del ejercicio de la potestad expropiatoria debe adoptarse por acuerdo del Consejo de 
Ministros (LEF art.10, 12, 13; REF art.12). 

c) La utilidad pública se entiende implícita, en relación con la expropiación de inmuebles, en 
todos los planes de obras y servicios del Estado, provincia y municipio (LEF art.10). 

 
La declaración de utilidad pública constituye por tanto el requisito o presupuesto previo que 

legitima toda expropiación.  
 

javascript:
http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7a215&producto_inicial=A&anchor=art.11y12
http://online.elderecho.com/seleccionProducto.do?nref=7a215&producto_inicial=A&anchor=ART.10
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Declaración de la necesidad de ocupación (LEF art.15 a 23; REF art.15 a 24) 
 
Artículo 15  
Declarada la utilidad pública o el interés social, la Administración resolverá sobre la necesidad 

concreta de ocupar los bienes o adquirir los derechos que sean estrictamente indispensables para el fin 
de la expropiación. Mediante acuerdo del Consejo de Ministros podrán incluirse también entre los 
bienes de necesaria ocupación los que sean indispensables para previsibles ampliaciones de la obra o 
finalidad de que se trate. 

 
Artículo 16  
Cuando se trate de expropiar bienes de la Iglesia, se observará el régimen establecido al efecto 

en el Concordato vigente, ajustándose en lo demás a lo preceptuado en esta Ley. 
 
Artículo 17  
1. A los efectos del art. 15, el beneficiario de la expropiación estará obligado a formular una 

relación concreta e individualizada, en la que se describan, en todos los aspectos, material y jurídico, 
los bienes o derechos que considere de necesaria expropiación. 

2. Cuando el proyecto de obras y servicios comprenda la descripción material detallada a que 
se refiere el párrafo anterior, la necesidad de ocupación se entenderá implícita en la aprobación del 
proyecto, pero el beneficiario estará igualmente obligado a formular la mencionada relación a los solos 
efectos de la determinación de los interesados. 

 
Artículo 18  
1. Recibida la relación señalada en el artículo anterior, el gobernador civil abrirá información 

pública durante un plazo de quince días. 
2. Cuando se trate de expropiaciones realizadas por el Estado, dicha relación habrá de 

publicarse en el Boletín Oficial del Estado y en el de la provincia respectiva y en uno de los diarios de 
mayor circulación de la provincia, si lo hubiere, comunicándose además a los Ayuntamientos en cuyo 
término radique la cosa a expropiar para que la fijen en el tablón de anuncios. 

Artículo 19 
1. Cualquier persona podrá aportar por escrito los datos oportunos para rectificar posibles 

errores de la relación publicada u oponerse, por razones de fondo o forma, a la necesidad de la 
ocupación. En este caso indicará los motivos por los que deba considerarse preferente la ocupación de 
otros bienes o la adquisición de otros derechos distintos y no comprendidos en la relación, como más 
conveniente al fin que se persigue. 

2. En el caso previsto en el párrafo 2º del art. 17, cualquier persona podrá formular 
alegaciones, a los solos efectos de subsanar posibles errores en la relación. 

 
Artículo 20  
A la vista de las alegaciones formuladas por quienes comparezcan en la información pública, el 

gobernador civil, previas las comprobaciones que estime oportunas, resolverá, en el plazo máximo de 
veinte días, sobre la necesidad de la ocupación, describiendo en la resolución detalladamente los 
bienes y derechos a que afecta la expropiación, y designando nominalmente a los interesados con los 
que hayan de entenderse los sucesivos trámites. Sólo tendrán la condición de interesados a estos 
efectos las personas definidas en los arts. 3 y 4. 

Artículo 21  
1. El acuerdo de necesidad de ocupación inicia el expediente expropiatorio. 
2. Dicho acuerdo se publicará en igual forma que la prevista en el art. 18 para el acto por el que 

se ordene la apertura de la información pública. 
3. Además habrá de notificarse individualmente a cuantas personas aparezcan como 

interesadas en el procedimiento expropiatorio, si bien en la exclusiva parte que pueda afectarlas. 
 
Artículo 22  
1. Contra el acuerdo de necesidad de ocupación se dará recurso de alzada ante el Ministerio 

correspondiente, que podrán interponer los interesados en el procedimiento expropiatorio, así como las 
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personas que hubieran comparecido en la información pública. 
2. El plazo para la interposición del recurso será el de diez días, a contar desde la notificación 

personal o desde la publicación en los «Boletines Oficiales», según los casos. 
3. El recurso habrá de resolverse en el plazo de veinte días. La interposición del recurso de 

alzada surtirá efectos suspensivos hasta tanto se dicte la resolución expresa. Contra la orden 
ministerial resolutoria del recurso no cabrá reclamar en la vía contencioso-administrativa. 

 
Artículo 23  
Cuando la expropiación implique sólo la necesidad de ocupación de un parte de finca rústica o 

urbana, de tal modo que a consecuencia de aquélla resulte antieconómica para el propietario la 
conservación de la parte de finca no expropiada, podrá éste solicitar de la Administración que dicha 
expropiación comprenda la totalidad de la finca, debiendo decidirse sobre ello en el plazo de diez días. 
Dicha resolución es susceptible del recurso de alzada previsto en el artículo anterior, y no se dará el 
recurso contencioso-administrativo, estándose a lo dispuesto en el art. 46. 

 
La declaración de necesidad de ocupación de los bienes precisos constituye en realidad la 

primera de las fases del procedimiento expropiatorio. La función principal que cumple es la de 
concretar y singularizar los bienes de necesaria expropiación, concreta los bienes estrictamente 
indispensables para la ejecución de la obra. 

 
Si no se actúa por polígonos o unidades de actuación completas para la adquisición de suelo, 

la expropiación se regirá por el procedimiento de la Ley de 16 de diciembre de 1954 de Expropiación 
Forzosa (LEF). En estos supuestos el ejercicio de la potestad expropiatoria para actuaciones aisladas o 
no integradas requiere, la formulación de la relación de bienes y derechos afectados y de los 
propietarios. Los bienes precisos deberán ser descritos con precisión y los propietarios singularizados 
conforme a la normativa de la LEF. Aprobada la relación será sometida a información pública, 
estudiadas y resueltas las alegaciones, será aprobada notificándose a los propietarios y publicándose a 
su vez el acuerdo aprobatorio. 

 
Los proyectos de obra deberán contener los documentos propios de los mismos (memoria 

descriptiva y justificativa, planos de conjunto y detalle, pliegos, presupuestos, etc.) y además un anexo 
de expropiaciones con memoria justificativa, plano parcelario, relación concreta e individualizada de 
bienes, derechos y sus propietarios o titulares, así como su valoración. La STS de 6 de marzo de 1997 
requiere, no solo la información pública, sino también la audiencia de los interesados con anterioridad a 
la aprobación definitiva. Solo así puede entenderse declarada la utilidad pública y la necesidad de 
ocupación. 

 
Por tanto, en aquellos proyectos que comprendan la descripción material y jurídica de los 

bienes, la necesidad de ocupación se entiende implícita en la aprobación de aquel, pero ello no exime 
de formular la mencionada relación que deberá estar incluida en él y en concreto en la Memoria con 
expresión, en todo caso, de los titulares de aquellos y de todos los datos requeridos por la LEF. 

 
En definitiva, podemos concluir que en todo caso la expropiación requiere la previa aprobación 

de un proyecto y si tiene su fundamento en la legislación urbanística será requisito o presupuesto 
previo la aprobación, no ya solo del PGOU, sino del planeamiento de desarrollo o pormenorizado y 
además la del correspondiente Proyecto.  

 
Por otro lado, cuando la finalidad de la expropiación implique la necesidad de ocupación de 

solo parte de una finca rústica o urbana y resulte antieconómico para el propietario la conservación de 
la finca no afectada, puede solicitarse a la Administración que la expropiación comprenda la totalidad 
de la finca. 

 
E.- De conformidad con lo señalado anteriormente, los trámites normales del procedimiento 

expropiatorio, son los siguientes: 
1. Se inicia con una relación que la Administración expropiante o el beneficiario, en su caso, 
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debe presentar, en la que se contengan individualmente los bienes o derechos a expropiar. 
2. La citada relación da lugar a un período de información pública durante un plazo de 15 días, 

en el que cualquier persona puede aportar los datos oportunos para rectificar posibles errores de la 
relación publicada u oponerse, por razones de fondo o de forma, a la necesidad de la ocupación. 

3. Al finalizar el plazo de información pública, se abre otro de 20 días, durante el cual la 
Administración debe proceder al examen y calificación de los escritos de oposición que se hayan 
presentado y a incorporar las certificaciones y documentos que puedan extenderse por los Registros de 
la Propiedad y otras dependencias públicas. 

4. Esta primera fase concluye con el acto administrativo por el que se acuerda la necesidad de 
la ocupación. Este acuerdo ha de publicarse y, además, notificarse individualmente a todos los 
interesados en el expediente.  

 
F.- Por tanto, y de conformidad con lo dispuesto en los artículos 9 y 10 de la Ley de 

Expropiación Forzosa, de 16 de diciembre de 1954 -LEF-, para proceder a la expropiación forzosa será 
indispensable la previa declaración de utilidad pública o interés social del fin a que haya de afectarse el 
objeto expropiado. 

 

El Artículo 102 de la LOTUP, señala que la aprobación de los planes y programas de actuación 
implicará la declaración de utilidad pública y la necesidad de ocupación de los bienes y los derechos 
correspondientes, a los fines de expropiación o imposición de servidumbres.  

 
Por otra parte y en relación con la expropiación de inmuebles, la declaración de utilidad pública 

y necesidad de ocupación, está implícita en todos los planes de obras y servicios del Estado, Provincia 
y Municipio; el artículo 94 del Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de abril, por el que se aprueba 
el Texto Refundido de las disposiciones legales vigentes en materia de Régimen Local -TRRL-, 
determina que “Las obras comprendidas en los planes de obras y servicios locales, incluidos los planes 
provinciales de cooperación, llevarán aneja la declaración de utilidad pública y la necesidad de 
ocupación de los terrenos y edificios en ellos comprendidos a efectos de su expropiación forzosa”. 

 
El proyecto “JARDIN DEL PARQUE LA ERMITA Y CALLE” contiene la descripción material 

detallada de los bienes que se consideran de necesaria expropiación para llevar a cabo las obras 
definidas en el mismo, con expresión del estado material y jurídico y la identificación de los propietarios 
y titulares de derechos reales de cada uno de ellos. En la relación se expresa el estado material y 
jurídico de cada uno de los bienes o derechos, los nombres de los propietarios, con indicación de su 
residencia y domicilio, y los de cuantos son titulares de algún derecho o interés indemnizables. 

 
Cabe concluir, por tanto, que la aprobación del proyecto técnico “JARDIN DEL PARQUE LA 

ERMITA Y CALLE”, lleva implícita así la declaración de la utilidad pública de las obras en él 
contempladas, y que, por lo tanto, lleva consigo la autorización para expropiar los bienes y derechos 
necesarios para su realización. Sólo entonces es operativa y produce efectos la declaración de utilidad 
pública y necesidad de ocupación implícita en la aprobación del planeamiento general.  

 
De conformidad con los antecedentes y consideraciones expuestas, y en virtud de las 

atribuciones que se confieren por el artículo 3.4 del Decreto de 26 de abril de 1957, por el que se 
aprueba el Reglamento de la Ley de Expropiación Forzosa -REF-, el Pleno acuerda: 

 
PRIMERO.- Declarar el carácter necesario e imprescindible de la ejecución de las obras 

“JARDÍN DEL PARQUE LA ERMITA Y CALLE”, con arreglo al proyecto técnico de obra redactado por 
el arquitecto municipal, D. José Luis Mendoza Chorques con fecha noviembre de 2016, y con arreglo al 
citado proyecto técnico, considerar implícita la declaración de utilidad pública y necesidad de ocupación 
de los inmuebles cuya relación concreta, individualizada y valorada se aprueba y se describen en su 
anexo de expropiación. 

_ 
SEGUNDO.- Aprobar inicialmente la relación de bienes y derechos afectados por actuación 

expropiatoria. La descripción e identificación de los bienes y derechos afectados es la siguiente: 
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_LA RELACIÓN DE BIENES Y DERECHOS AFECTADOS POR EL PROYECTO DE 
EXPROPIACIÓN FORZOSA ES LA SIGUIENTE: 

 

 FINCA Nº 1 

 
DATOS CATASTRALES  
POLÍGONO  4  
PARCELA  147-9 DEL CATASTRO DE RÚSTICA 
TERMINO MUNICIPAL  CANALS 
PARAJE  HORTS 

TITULAR D. Antonio Vicente Beneyto Morello (50%) y Dña. Inmaculada Beneyto Morello 

(50%). 

 
M2 AFECTADOS  LA TOTALIDAD DE LA FINCA. 582 M2  
TIPO DE CULTIVO  Sin cultivos, tierra yerma. Sin uso 
 
DATOS REGISTRALES 
 
FINCA  7085 
INSCRIPCIÓN  TOMO 518, LIBRO 63, FOLIO 53, INSCRIP  2 
DESCRIPCIÓN Pieza de tierra, en término de Canals, si bien en realidad, partida Horts, 

de cinco áreas, ochenta y dos centiáreas, lindante al Sur con la calle Assagador, al Oeste con la Avda. 
Jaume I, al Norte y al Este con la Acequia de Horts que actualmente discurre enterrada. 

TITULO Adquirida por donación en virtud de escritura pública, autorizada por el notario 
D. Fernando Pérez Narbón en Canals el día 31/05/1989, inscrita el 01/09/1989. 

 
CARGAS: No constan cargas 
 
 

 FINCA Nº 2 

 
DATOS CATASTRALES  
POLÍGONO  5  
PARCELA  97 DEL CATASTRO DE RÚSTICA 
TERMINO MUNICIPAL  CANALS 
PARAJE  CEMENTERIO O FOYETA 

titular  

 
 NOMBRE . PORCENTAJE 

 

1 
Jordi Cerda Vila. 

4,7619 % 
 

Concepción Sancho Tormo   

2 
Vicente Tornero Ciges  

4,7619 % 
 

Dolores Soriano Vidal   

3 
Emilio Perales Climent  

9,5238 % 
 

Matilde Chorques Real  

4 
José Arnau Arnau  

4,7619 % 
 

Alicia Calatayud Carreras   

5 
Vicente Vidal Climent  

4,7619 % 
 

Victoria Suarez Granero   

6 Abel Sanchis Vidal  4,7619 %  



 
 

 
44 / 45 

 

7 
Blas Juan Calatayud  

5,9523 % 
 

María Ángeles Ibáñez Saurina   

8 María del Carmen González Grimaldo  4,7623 % 
 

 

9 
Antonio Juan Calatayud  

5,9523 % 
 

María Magdalena Francés Pérez   

1 
Amelia Juan Calatayud  

5,9523 % 
 

Vicente Garrigos Vidal   

 José Luis Juan Calatayud  5,9523 % 
 

 

1 
Emilio Badia Martí  

4,7619 % 
 

Margarita Ferri Calatayud   

1 

Hermanas María Carmen Castillo Aliaga, 
Josefa Castillo Aliaga y María Dolores Castillo 
Aliaga. 14,2857 % 

 

  

1 María José Perales Sampedro  4,7619 % 
 

 

1 Joaquín Sancho Martínez  9,5238 % 
 

 

1 María del Carmen González Grimaldo  4,7619 % 
 

 

M2 AFECTADOS  LA TOTALIDAD DE LA FINCA.- Según reciente medición la finca tiene 
una superficie de 2.509 M2. 

TIPO DE CULTIVO  Sin cultivos, tierra yerma. Sin uso 
DATOS REGISTRALES 
FINCA  3.235 
INSCRIPCIÓN  TOMO 815, LIBRO 116, FOLIO 115, INSCRIP  7 
DESCRIPCIÓN Pieza de tierra, en término de Canals, partida Cementerio o Foyeta, de 

veinticinco áreas, nueve centiáreas, según reciente medición, lindante Norte, La Ermita de Canals; al 
Sur Calle Assagador; al Oeste, Parcela municipal; y al Este, Avenida La Ermita. 

CARGAS: La participación indivisa de 4’7619 %, propiedad de Dª María José Perales 
Sampedro aparece gravada con las siguientes cargas: 

 

1 
Anotación preventiva de embargo L, a favor de 
Caja de Ahorros de Castilla La Mancha, 
cedida a la entidad IP JOELEN S.L. 

  
 

 

2 
Anotación preventiva de embargo LL, a favor 
de Caja de Ahorros de Castilla La Mancha, 
cedida a la entidad IP JOELEN S.L. 

  
 

 

3
                                                                                        

Anotación preventiva de embargo N, a favor 
de Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, S.A. 

  
 

 

4 
Anotación preventiva de embargo O, a favor 
de  Caja de Ahorros de Valencia, Castellón y 
Alicante CIF G46002804  

  
 

 

5 Anotación preventiva de embargo P, a favor    
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de Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, S.A.  

 
Anotación preventiva de embargo Q, a favor 
de Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, S.A. 

  
 

 

 
CUARTO.- Conceder trámite de audiencia a los interesados y someter el expediente a 

información pública por un plazo de quince días, de conformidad con el artículo 18 de la Ley de 
Expropiación Forzosa, de 16 de diciembre de 1954 -LEF-, mediante anuncio en el tablón de edictos 
municipal, publicación BOP y en un periódico de los de mayor circulación en la provincia, con 
notificación a los propietarios afectados. 

 
QUINTO.- Notificar la presente Resolución a los interesados al objeto de que dentro del plazo 

de quince días, contados a partir del siguiente a la notificación de la presente resolución, puedan 
formular las alegaciones sobre la procedencia de la ocupación o disposición de los bienes y su estado 
material o legal, aportando cuantos datos permitan la rectificación de posibles errores que se estimen 
cometidos en la relación que se hubiere hecho pública. ” 

 
 
Finalitzat el tractament i votació de l’assumpte D. Vicente Tornero Soriano, es reincorpora a la 

sessió sent les 21:14. hores. 
 
 
 
I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió essent les 

vint-i-una hores i quinze minuts del dia vint-i-dos de desembre de dos mil setze. 
 
L’ Alcalde       El Secretari 

 
 
 
 
-Joan Carles Peréz Pastor-      -José Mª Trulll Ahuir- 

 
 




